




3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,978,000یک مثقال طلا

1,149,200یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,250,000سکه بهار آزاد ی

11,270,000سکه امامی

5,630,000نیم سکه

2,900,000ربع  سکه

1,850,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

پنجشنبه -چهاردهم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4065

معاون نظارتی بانک مرکزی عنوان کرد؛ 

مبارزه با پولشویی ضرورت ارتباطات بین المللی
 معاون نظارتی بانک مرکزی با تاکید بر اهمیت اجرای دو قانون مبارزه با پولشویی و تامین 
مالی تروریسم، اجرای درست این قوانین را از الزامات مهم در برقراری روابط بانکی بین المللی 
عنوان کرد.  فرشاد حیدری در همایش رسیدگی به مسایل پولی و بانکی تاکید کرد: لازم 
است دولت با ارایه لایحه مربوطه، مجلس شورای اسلامی با تکمیل قانون، مراجع قضایی و 
نیز بانک ها با اجرای درست این قانون، نقش خود را در این باره ایفا کنند. وی در این همایش 
که با حضور معاون دادستان و سرپرست دادسرای رسیدگی به جرایم پولی و بانکی و جمعی 
از مدیران بانک ها در بانک مرکزی برگزار شد، اظهار داشت: چشم انداز اقتصادی کشور، 
دستیابی به تورم تک رقمی و در ادامه کاهش این نرخ به سمت پنج درصد و ایجاد رونق 
در اقتصاد کشور است و شبکه بانکی و در راس آن بانک مرکزی برای تحقق این مهم نقش 
بسیار مهمی دارد.معاون نظارتی بانک مرکزی در خصوص لزوم رعایت نرخ های سود سپرده 
و تسهیلات مصوب شورای پول و اعتبار توسط بانک ها گفت: نرخ سود سپرده ها و تسهیلات 
تابعی از شرایط اقتصادی و بازدهی بخشهای مختلف اقتصاد است.حیدری تاکید کرد: هدف 
بانک مرکزی کاهش نرخ تورم و ایجاد رونق در اقتصاد است و در این راستا دقت بیشتری در 
اعطای تسهیلات به فعالان اقتصادی خوش نام و معتبر و مدیریت هزینه ها و افزایش بهره 
وری در بانک ها دارد تا زمینه پرداخت سود مناسب به سپرده گذاران و تامین منافع مشروع 
سهامداران را فراهم کند.وی در ادامه با تاکید بر لزوم رعایت اصول حاکمیت شرکتی توسط 
بانک ها گفت: رعایت همه جانبه اصول حاکمیت شرکتی موجب می شود از دخالت خارج از 
موارد قانونی سهامداران عمده در امور بانک ها کاسته شود.این مسوول بانکی اظهار داشت: لازم 
است سهامداران عمده بر اساس قانون و از طریق مجامع در مدیریت بانک ها اعمال نظر کرده 
و در عملیات اجرایی که بر عهده هیات مدیره بانکهاست، مداخله نکنند.معاون نظارتی بانک 
مرکزی با تاکید بر لزوم شفافیت و رعایت حقوق تمام ذی نفعان در بانک ها گفت: در صورت 
های مالی بانک ها باید حقوق ذی نفعان اعم از سپرده گذاران و سهامداران به صورت شفاف 
در نظر گرفته شود.وی در ادامه افزود: بخش نظارت بانک مرکزی قصد دخالت در امور جزیی 
بانک ها را ندارد، اما از مدیران بانک ها به ویژه بخش بازرسی انتظار می رود وظایف خود را در 
این باره به خوبی انجام دهند.حیدری با ابراز خرسندی از شکل گیری دادسرای رسیدگی به 
جرایم پولی و بانکی، اظهار کرد: در گذشته یکی از مشکلات شبکه بانکی نبود شعب تخصصی 
پولی و بانکی در مراجع قضایی بود و این امر موجب می شد رسیدگی به این موارد به صورت 
تخصصی صورت نگیرد.وی افزود: خوشبختانه امروز شاهد این هستیم مقام های عالیرتبه 

قضایی این مطالبه شبکه بانکی را از دستگاه قضایی اجابت کرده اند.
* ورشکستگی صوری یکی از مشکلات نظام بانکی است

معاون نظارتی بانک مرکزی، پدیده ورشکستگی صوری را یکی از مشکلات نظام بانکی خواند 
و گفت: برخی از گیرندگان تسهیلات با مراجعه به مراجع قضایی و ارایه اطلاعات غیر صحیح، 
احکام ورشکستگی دریافت می کنند.حیدری گفت: این امر موجب ضایع شدن حقوق سپرده 
گذاران و سهامداران می شود و انتظار می رود برای جلوگیری از این مشکل، بانک ها در ارایه 
تسهیلات با دقت نظر بیشتر اقدام کنند.وی از تعیین تکلیف کارمزدهای بانک ها خبر داد و 
گفت: در حال حاضر رسیدگی به کارمزدهای بانکی در دستور کار بانک مرکزی قرار گرفته و 
تا چند ماه آینده، جزییات آن به شبکه بانکی ابلاغ خواهد شد. معاون نظارتی بانک مرکزی 
تاکید کرد: در حال حاضر کارت های اعتباری برنزی، نقره ای و طلایی مبتنی بر عقد مرابحه 
تا سقف 50 میلیون تومان برای تخصیص اعتبار به هموطنان در نظر گرفته شده که در آینده 
نزدیک به بانک ها ابلاغ خواهد شد. وی لزوم مشارکت فعال بخش حقوقی قبل از اتخاذ 
تصمیمات اعتباری و سرمایه گذاری بانک ها را یادآور شد و گفت: امروزه در فعالیت های مالی 
باید بخش حقوقی بانک ها در تصمیم گیری ها حضور فعال داشته و از جزییات اطلاع یابند. 
به گزارش ایرنا، همایش رسیدگی به مسایل پولی و بانکی با هدف تبادل نظر پیرامون آسیب 
ها و تهدیدهای پیش روی نظام بانکی، پیشگیری از وقوع جرایم بانکی، عملیاتی شدن اجرای 

قانون مبارزه با پولشویی و آیین نامه اجرایی آن در بانک مرکزی برگزار شد.

تسهیلات بانکی در قالب طرح دولت برای تقویت تولید و 
خروج از رکود به بنگاه های کوچک و متوسطی تعلق می 

گیرد که توان ایجاد ارزش افزوده را داشته باشند. 
سید علی اصغر میرمحمد صادقی مدیرکل اعتبارات بانک 
مرکزی در برنامه تیترامشب شبکه خبر افزود: در سال 
های 92 تا 94 تلاش و تمرکز سیستم بانکی کشور به 
تامین سرمایه درگردش تولید معطوف بود. به عبارت دیگر 
درسالی که اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل نامگذاری شده، 
تیم اقتصادی دولت با توجه به رکود حاکم بر سیستم بانکی 
و صنعت کشور در یک برنامه هماهنگ توجه ویژه ای به 
صنایع کوچک و متوسط دارد و تلاش می کند با اعطای 
تسهیلات به بخش های تولیدی زمینه رونق اقتصادی را 

فراهم کند.
وی در این گفت وگو که با حضور رضا رحمانی قائم مقام 
وزیر صنعت در امور تولید برگزار شد،  افزود : البته این 
گروه از صنایع در در سال های گذشته مشکلات متعددی 
از جمله معوقات و چک های برگشتی داشتند و به دلیل 
همین مشکلات، بانک ها با توجه به تاکیدات و بخشنامه 
های بانک مرکزی از پرداخت تسهیلات به آنها خودداری 
می کردند . درچنین شرایطی دولت در اقدامی بی سابقه 
تصمیم گرفت شرایط را دست کم در سال 95 برای بنگاه 
های کوچک و متوسط تغییر دهد، به این ترتیب مقرر شد 
این گروه از صنایع از تسویه بدهی های معوق، پرداخت 
چک های برگشتی و رعایت نسبت مالکیت 25 درصدی 
مستثنی شده و بتوانند در سال جاری از تسهیلات بانکی 

استفاده کنند.
تسهیلات دهی باید هدفمند باشد

مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی، با بیان اینکه بانک مرکزی 
با ابلاغ این مصوبه به بانک های عامل و با عزم جدی برای 
اجرای صحیح آن تلاش کرده است گفت: البته درابتدای 
این فرآیند ناهماهنگی هایی وجود داشت، اما نباید فراموش 
کرد که سیستم بانکی تجربه ناموفقی مانند تسهیلات دهی 
به واحدهای زودبازده را در دولت قبل داشته است و با این 
تجربه حساسیت بانک مرکزی به طرح جدید عجیب به نظر 
نمی رسد. به عبارت دیگر بانک مرکزی بسیار حساس است 
که این تسهیلات به صنایعی تزریق شود که ارزش افزوده 
ایجاد می کنند، یعنی کالاهایشان فروش می رود و یا بازار 

صادراتی دارند.
بنگاه هایی هم  آنچه گفته شد  به جز  داد:  ادامه  وی 
وجود دارند که حائز شرایط هستند و پیش از این هم با 
بانک های عامل در ارتباط بوده اند و با مصوبه جدید می 
توانند تسهیلات را به خود اختصاص دهند البته در کنار 
این مشتریان قدیمی، بنگاه هایی که از طریق کارگروه های 
استانی اقدام می کنند و به شبکه بانکی معرفی می شوند در 

اولویت دریافت تسهیلات قرار می گیرند.
3هزار میلیارد تومان تسهیلات دادیم

میرمحمد صادقی با اشاره به اختلاف آمار ارائه شده از 
سوی وزارت صنعت ، معدن و تجارت و بانک مرکزی تصریح 
کرد : از ابتدای سال تا امروز حدود 4300  واحد صنعتی و 
معدنی تسهیلات بانکی دریافت کرده اند که رقمی بالغ بر 
3 هزار میلیارد تومان را شامل می شود. نکته دیگر این که 
رقم 16 هزار میلیارد تومانی که به عنوان بودجه مکفی برای 
پرداخت تسهیلات به 7500 واحد کوچک و متوسط اعلام 
شده سقف تسهیلات بانکی به این واحدها نیست، یعنی با 
توجه به منابع بانکی که پیش بینی شده، حتی اگر این طرح 
به منابع مالی بیشتری نیاز داشته باشد قابل پرداخت خواهد 
بود. وی افزود: البته این امر در صورتی امکان پذیر است که 
انتظارات بانک مرکزی در خصوص جهت دهی به تسهیلات 
محقق شود یعنی بخشی از تسهیلاتی که همیشه و هر سال 
پرداخت می شده این بار به سمت بنگاه های کوچک و 
متوسط که تنها مشکل آن سرمایه در گردش است حرکت 
کند. به گفته مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی در سال 94 

بالغ بر 417 هزار تومان تسهیلات از سوی شبکه بانکی 
پرداخت شد. با فرض این که نیمی از این رقم تسهیلات 
تمدیدی یا تجدیدی بوده می توان نتیجه گرفت که حدود 
200 هزار میلیارد تومان تسهیلات به صورت نقدی در 

اختیار بخش های تولیدی و صنعتی قرارگرفته است.
میرمحمد صادقی با بیان اینکه در طول سه ماه ابتدایی 
سال جاری هم  حدود 93 هزار و 400 میلیارد تومان 
تسهیلات به صورت کلی پرداخت شده که سهم صنعت 
و معدن از این رقم 28 هزار و 400 میلیارد تومان است 
افزود: این آمارها حاکی از این است که بالغ بر 31 درصد 
تسهیلات بانکی ، به بخش صنعت و معدن اختصاص یافته 
است. دریافت کننده مابقی تسهیلات هم آن طور که گفته 
می شود صرفا بخش خدمات نیست چون اولاً بخش هایی 
مانند مسکن و کشاورزی هم از این تسهیلات استفاده می 
کنند و متقاضی دریافت آن هستند از سوی دیگر به اعتقاد 
بانک مرکزی بخش هایی از گروه خدمات اصولا مرتبط با 
بخش تولید است؛  به عبارت دیگر بخشی از سرفصل های 

خدمات هم به صنایع و معادن کمک می کند.
میرمحمد صادقی معتقد است که ضروری به نظر می رسد 
بخشی از سرفصل ها از جمله سرفصل های بخش خدمات 

در نظام بانکی کشور تغییر کند.
سامانه تنها راه تسهیلات دهی نیست

کاهش  از  صنعت  وزیر  انتقادهای  خصوص  در  وی 
تسهیلات بخش صنعت و معدن و افزایش 50 درصدی 
تسهیلات بخش خدمات تصریح کرد: نکته اول این که 
آمار وزارت صنعت که حاکی از سهم 25 درصدی صنعت 
و معدن از کل تسهیلات پرداخت شده و کاهش این سهم 
است متعلق به اولین ماه سال بود و این سهم در سه ماه 
ابتدایی سال به 31 درصد رسیده است. از سوی دیگر ما 
بارها در شورای پول و اعتبار و نیز در کارگروهی که هر هفته 
در وزارت صنعت ، معدن و تجارت  تشکیل می شود در 
خصوص تقسیم بندی مابقی تسهیلات و تعریف سرفصل 
های گروه خدمات توضیحات لازم و قانع کننده را ارائه کرده 
ایم. به گفته وی، از نظر بانک مرکزی طرحی که بنا بود بر 
اساس آن تسهیلات به بنگاه های کوچک و متوسط تزریق 
شود تنها از طریق ثبت در سامانه اجرایی نمی شد یعنی بر 
اساس طرحی که به بانک ها ابلاغ شده، تسهیلات دهی هم 
از طریق بانک ها و هم از طریق سامانه انجام می شود. بر 
اساس همین اصل در مجموع و از دو راهی که گفته شد 3 
هزار میلیارد تومان تسهیلات به واحدهای تولیدی کوچک و 

متوسط پرداخت شده است . 
وی گفت: بنابراین آمار بانک مرکزی و وزارت صنعت 

متفاوت نیست بلکه بانک ها تسهیلاتی که خارج از سامانه 
پرداخت کرده اند را هم در فهرست تسهیلات دهی به بنگاه 

های کوچک و متوسط قرار داده اند.
 مدیرکل اعتبارات بانکی مرکزی افزود : امسال هدف دولت 
پرداخت تسهیلات به بنگاه های کوچک و متوسط است 
به این منظور هم دو کانال را انتخاب کرده ایم اما فراموش 
نکنیم که در این بین وسیله اهمیتی ندارد بلکه مهم این 

است که به هدف تعیین شده دست یابیم.
وی یادآورشد:  آمار بانک مرکزی نشان می دهد  4300 
واحد کوچک و متوسط توانسته اند از تسهیلات بانک ها 
استفاده کنند. از میان این بنگاه ها هم گروهی از سوی 
کارگروه ها معرفی شده اند و گروهی هم از قبل مراوداتی 
با بانک های عامل داشته و توانسته اند با توجه به تخفیف 
های ارائه شده، به صورت مستقیم از تسهیلات دهی بانک ها 
استفاده کنند. میرمحمدصادقی با اشاره به فیلترهای متعدد 
موجود برای غربال متقاضیان دریافت تسهیلات بانکی تاکید 
کرد : در مرحله اول پرونده متقاضیانی که نام آن ها در 
سامانه به ثبت رسیده در کارگروه های استانی بررسی می 
شود و نتیجه این بررسی در اختیار بانک ها قرار می گیرد و 
این بار بانک ها هستند که با توجه به معیارهای خود شرایط 
آن ها را احراز می کنند. در مرحله بعدی در صورت رد 
درخواست، بانک عامل باید دلایل رد خود را به بانک مرکزی 
ارائه کند. همه این وسواس هم به دلیل وجود تنگنای مالی 
صورت می گیرد به این امید که  تسهیلات محدود تنها 
به بنگاه هایی اختصاص یابد که قطعا قادر هستند ارزش 
افزوده ایجاد کنند. ضمن این که اگر با وجود شرح دلایل 
رد درخواست از سوی بانک ها، بانک مرکزی به این نتیجه 
برسد که واحد صنعت و معدنی  حائز شرایط است بانک، به 
سرعت موظف به پرداخت می شود. وی با انتقاد از ثبت نام 
متقاضیان دریافت تسهیلات توسط وزارت صنعت ، معدن و 
تجارت در سامانه بهین یاب بدون هماهنگی با بانک مرکزی، 
از تبعات منفی این سیاست و توقع آفرینی آن ابراز نگرانی 
کرد و افزود: خود وزارت صنعت از ثبت نام اولیه 25 هزار 
متقاضی خبرداده ولی واقعیت این است که این رقم تا 36 
هزار هم افزایش یافته بود هرچند که برخی از آن ها اصولا 
تقاضایشان را پیگیری هم نکردند و بسیاری دیگر هم در 
طی مراحل سنجش از دور خارج خواهند شد با اینهمه باید 
دقت کنیم تسهیلات به سمت واحدهایی حرکت کند که 
تنها مشکل آن ها کمبود نقدینگی است. میرمحمد صادقی 
افزود: به بانک ها اعلام شده ظرف 15 روز تا یک ماه باید 
درخصوص متقاضیان اعلام نظر کنند بر این اساس تا امروز 

حدود 4 هزار بنگاه متقاضی به بانک ها معرفی شده اند.

شرط ارایه تسهیلات بانکی چیست؟

 43 هزار واحد تولیدی تسهیلات گرفتند

طرح های جدید سازمان مالیاتی برای مالیات ستانی

40 درصد مالیات کشور
مالیات بر ارزش افزوده است

رییس کل سازمان مالیاتی گفت:» قرار نیست اگر هزینه های دولت افزایش پیدا کرد،از 
طریق مالیات از مردم اخذ شود، حق نداریم برای تامین آن به مردم فشار بیاوریم و با هر 

بهانه ای از مردم مالیات بگیریم.«
سید کامل تقوی نژاد رییس کل سازمان مالیاتی در نشست هم اندیشی با اعضای اتاق 
بازرگانی تهران،اظهار داشت:» مطابق سیاست های جدید ابلاغ شده در دوره جدید اساس 
کار ، اعتماد به مردم است. چرا که مردم بازیگران اصلی اقتصادی هستند که ضمن فعالیت 
اقتصادی ، منافع کشور را نیز در نظر گرفته و تامین می کنند.« معاون وزیر امور اقتصادی و 
دارایی افزود: »در سازمان مالیاتی به دنبال شفاف سازی هستیم. کشو نیاز به شفاف سازی 
مسایل اقتصادی دارد. از همین رو طرح جامع مالیاتی تا بهمن عملیاتی می شود. این طرح 
عمدتا برای رسیدن به اطلاعات صحیح و شفافیت تدوین  شده است.« وی افزود:» طرح 
جامع مالیاتی بر خوداظهاری تاکید شده و بناست به اطلاعاتی که مردم ارایه می کنند،تکیه 
داریم. از همین رو قصد داریم تا 90 درصد اظهارنامه ها را پذیرفته و اطلاعات فقط 10 درصد 
از اظهارنامه های پرریسک را بررسی کنیم.«  تقوی نژاد عنوان کرد:» قرار نیست اگر هزینه 
های دولت افزایش پیدا کرد،از طریق مالیات و از مردم اخذ شود و دولت باید هزینه های 
خود را متعادل و اصلاح کند.حق نداریم برای تامین آن به مردم فشار بیاوریم و با هر بهانه ای 
از مردم مالیات بگیریم.« رییس کل سازمان مالیاتی عنوان کرد:» طبق بررسی های صورت 
گرفته 40 درصد درآمد مالیاتی کشور از طریق مالیات بر ارزش افزوده اخذ می شود.اگرچه 
در این زمینه مشکلاتی وجود دارد اما قابل حل است. هدف اصلی ما از  تولید به مصرف در 
دریافت مالیات است.«  رئیس سازمان امور مالیاتی همچنین خاطرنشان کرد:»علاقه نداریم 
وارد رسیدگی های پیچیده شویم، چراکه معتقدیم اطاله مراحل دادرسی مالیاتی هر دو طرف 
را خسته می کند. ما در نظر داریم امسال 50 درصد از زمان پروسه دریافت مالیات را کاهش 
دهیم.« وی تاکید کرد: »نمی خواهیم به گونه ای رفتار کنیم که مودیان با ناراحتی سازمان امور 
مالیاتی را ترک کرده و به مراجع دیگری برای رسیدگی مراجعه کنند.« معاون وزیر اقتصاد در 
بخش دیگری از سخنانش با بیان این که سازمان امور مالیاتی در موضوع مالیات ستانی مسائل 
اقتصادی کشور مدنظر سازمان امور مالیاتی قرار دهد،گفت:» ما شرایط رکودی اقتصاد را در 

نظر داریم و درباره  عملکرد سال 1384 باید با تعامل و همکاری مشکلات را حل کنیم.«
وی درباره  قانون مالیات بر ارزش افزوده نیز گفت:» 40 درصد از درآمد مالیاتی از این محل 
تامین می شود که البته قانون به شکل کنونی اش مشکلاتی دارد، با بخش خصوصی جلساتی 
برگزار کردیم و مشکلات در کمیسیون اقتصادی دولت در حال رسیدگی است تا به یک 
قانون تکامل تری برسیم. هدف اصلی ما رسیدن از تولید به مصرف در دریافت مالیات است.«

رئیس سازمان امور مالیاتی یادآورشد:»به نظر من عمده نارسایی های مربوط به مالیات 
برارزش افزوده با نصب صندوق های مکانیزه فروش حل می شود، اکنون لایحه ای تنظیم شده 
و مشوق هایی داریم تا بتوانیم برای به کارگیری این صندوق و بهره گیری از فوائد آن اقدام 
کنیم.« او گفت:» با توجه به اعتمادی که به اصناف کردیم دیدیم که تعداد اظهارنامه های 

مالیاتی ارسال شده از سوی اصناف به سازمان امور مالیاتی افزایش یافته است.«

وزیر راه و شهرسازی بر بهینه سازی قیمت تمام شده خدمات شهری 
تاکید کرد و خواستار شفاف سازی هزینه های مدیریت شهری در کشور 

شد. 
عباس آخوندی در نشست مدیران کل راه و شهرسازی استان های 
کشور افزود: شهرفروشی از دو منظر قابل بحث و بررسی است و معتقدم 
این شیوه کنونی اداره شهرها که با شهرفروشی و فروش تراکم همراه 

است، دیگر بازاری ندارد.
وی معتقد است، عرضه باید با تقاضا همراه باشد، در حالی که اکنون 
آمارهای مختلفی که از میزان واحدهای مسکونی در تهران و سایر 
کلانشهرها داریم نشان می دهد این شیوه نتوانسته است پاسخگوی 

مسایل مردم و شهروندان باشد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه قیمت مسکن در سه سال 
گذشته و از ابتدای دولت یازدهم با تورم همراهی نکرد و قیمت ثابتی 
داشت، افزود: در سه سال گذشته، قیمت مسکن حتی با تورم نیز 

همراهی نکرد و افزایش قیمت در مسکن نداشتیم.
عضو کابینه دولت تدبیر و امید با طرح این سوال که آیا ادامه روند 
شهرفروشی امکان پذیر است؟ تاکید کرد: ادامه روند شهرفروشی و 
فروش تراکم برای شهرها و کلانشهرهای ایران امکان پذیر نیست؛ فارغ 
از اینکه شهر فروشی و فروش تراکم باعث ایجاد فاصله طبقاتی و رواج 
فرهنگ عمومی بالای شهر و پایین شهر، محله های فقیر و محله های 

غنی می شود، موجب گرفتاری های فراوان دیگری از جمله ناامنی 
برای شهرها هم هست که همین مسایل نشان می دهد ادامه این روند 
نادرست برای اداره شهرها امکان پذیر نیست.وی گفت: وقتی می پذیریم 
شهر فروشی در شهرها امکان تداوم ندارد مطمئنا به راه حل های اجرایی 
آن فکر کرده و برنامه های مدونی نیز برای راه حل های پیشنهادی 
داریم. در حال حاضر، مشکلی که از نظر شهرسازی به آن مبتلا هستیم 
و شهرهای ما را با مشکلات و مسایل مختلفی روبه رو کرده، این است 
که بخش عمده ای از درآمدهای شهر مبتنی بر قانون نیست و به تبع 
آن، هزینه ها نیز مبتنی بر قانون نیستند و این مشکل پیچیده ای است 

که به آن مبتلا هستیم.
آخوندی با طرح پرسش های کلانی همچون بهینه بودن یا نبودن 
هزینه های مدیریت شهری به ویژه در کلانشهرها که در آنها تراکم 
فروشی و شهرفروشی رایج است و همچنین این پرسش که قیمت 
تمام شده مدیریت شهری در ایران چگونه است؟ گفت: نسبت به بهینه 
بودن قیمت تمام شده خدمات شهری کلانشهرها تردید دارم؛ البته 
روی صحبتم به شماری از شهرهای ایران که کم جمعیت و فاقد درآمد 
هستند نیست و معتقدم باید به شهرهای کوچک و کم درآمد برای 
بهبود وضعیت کمک شود، اما در عین حال در مورد کلانشهرها این 
نظر را ندارم و معتقدم وضعیت منابع مالی در کلانشهرها به گونه ای 

دیگر است.

*شفاف سازی هزینه مدیریت شهری در ایران 
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: بسیاری از شهرسازان و حتی شهروندان 
توجه دارند که اصلا اجرای طرح اتوبان صدر مشکلی از شهر تهران حل 
کرده که بیش از یک میلیارد دلار برایش هزینه شد؟ بنابراین مساله 
و سوال بعدی این است که اساسا قیمت تمام شده و هزینه مدیریت 
شهری در ایران چگونه است؟ معتقدم کنترل نکردن در حوزه درآمد 
بزرگترین زیان آن کنترل نکردن در حوزه هزینه است که موجب 

افزایش قیمت تمام شده مدیریت شهری در ایران شده است.
* شهروندان هزینه های گزافی برای زندگی در کلانشهرها می پردازند

آخوندی با اشاره به اینکه در حال حاضر شهروندان هزینه زیادی 
برای سکونت در شهرها می پردازند، گفت: گرچه امروزه برای کسانی 
که در شهرها سکونت دارند به ظاهر هزینه چندانی متصور نیست، اما 
شهروندان هر روز با سربی که استنشاق می کنند، با آلودگی شهرها، 
ترافیک و تمامی گرفتاری های شهری دارند هزینه های مدیریت شهری 

را بیش از حد مجاز پرداخت می کنند.
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: شهروندان برای زندگی در کلانشهرها 
زندگی و درآمد و عمر خود را هزینه می کنند که عموما از دید مدیریت 
شهری پنهان است و این در حالی است که مدیریت شهری بخش 
عمده ای از درآمد خود را از طریق فروش تراکم دریافت می کند و جان 
شهروندان را به مخاطره می اندازد. این وضعیت مختص تهران نیست 
بلکه در تمام کلانشهرها مردم دارند بابت زندگی در شهرها هزینه های 

گزافی را می پردازند.
* حمایت از تفکیک سهم مالیات مردم در مالیه محلی و ملی 
عضو کابینه دولت یازدهم با تاکید بر اینکه وزارت راه و شهرسازی از 
طرح شفاف شدن سهم مالیات های مردم در هزینه های محلی و هزینه 
های دولت ملی پشتیبانی می کند، گفت: ما در وزارت راه و شهرسازی 
از چند مساله پشتیبانی می کنیم و همواره در دولت نیز این کار را انجام 
داده ایم. نخست آنکه، باید معلوم بشود چه بخشی از مالیات مردم سهم 
هزینه های محلی است و چه بخشی نیز سهم هزینه های دولت ملی 
است. متاسفانه فروش تراکم با فروش شهر باعث شده که به مفاهیم 
مالیات محلی و مالیات ملی نپردازیم. در حالی که در سایر کشورها 
همواره این دو مفهوم جدای از هم هستند و برای هرکدام ویژگی های 

مشخصی وجود دارد.
آخوندی با انتقاد از اینکه دیواری بین مدیریت شهری و محلی و 
مدیریت ملی کشیده شده ، گفت: مردم باید مبلغ مشخصی از درآمد 
خود را برای مالیات محلی و ملی بپردازند. در حالی که ما دیواری کشیده 
ایم که شهرداری هرکاری خواست انجام دهد. در حال حاضر، مالیات 
محلی بدون نظارت به شهرداری ها پرداخت می شود و معتقدم ما 

تصویر روشنی از مالیات های شهروندان نداریم.
وی ادامه داد: باید بدانیم یک شهروند چقدر مالیات می دهد و از 
مالیاتی که پرداخت می کند چقدر برای بهبود شهرها هزینه می شود 
که منظور من از مالیات، شامل عوارض نوسازی تا مالیات بر درآمد است. 

باید مدافع این شویم که هزینه های مدیریت شهری و محلی کنترل و 
روشن شود و سهم مالیات ملی و مالیه محلی نیز تعیین تکلیف شود.

از نظر وی تفکیک های  اینکه  به  با اشاره  وزیر راه و شهرسازی 
درون شهری و برون شهری درست نیستند، گفت: ما در وزارت راه 

و شهرسازی باید حداکثر حمایت را از مدیریت شهری داشته باشیم.
** مشکل شهرهای ما مشکل بی توجهی شهری است نه 

طرح های جامع
وی معتقد است، طرح های جامع با وجود نقدهای فراوانی که از 
آن می شود بسیار مفید بوده است. تصور کنید توسعه شهرها بدون 
طرح جامع به چه شیوه ای بود؟ مشکل شهرهای ما این است که به 

شهرنشینی آنها توجهی نشده است.
آخوندی همچنین با اشاره به اینکه در مورد برخی از شهرها برای 
چندمین بار است که طرح تهیه می شود، گفت: در شهرهایی که 
صاحب طرح جامع هستند ملاک عمل تا زمانی که طرح جدید تهیه، 
مصوب و ابلاغ شود به قوت خود باقی است. ما در واقع باید به آن سمت 
برویم که برای ارتقا و بهبود کیفیت زندگی و حمل و نقل عمومی شهرها 

چاره اندیشی و در جهت بهبود آنها حرکت کنیم.
ادارات راهداری هر استان از اداره کل راه و شهرسازی

 منفک شود
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه قرار است ادارات راهداری هر 
استان از اداره کل راه و شهرسازی منفک شود و به ادارات کل حمل 
و نقل و پایانه های استان ها که زیر نظر سازمان راهداری هستند، 
ملحق شوند، گفت: این تفکیک از این منظر انجام می شود تا کیفیت 
زندگی و حمل و نقل در ادارات کل راه و شهرسازی دنبال شود، اعتقادم 
بر این است که ادارات کل راه و شهرسازی باید به دفتر فنی شهرها 
تبدیل شوند.آخوندی ادامه داد: یعنی اگر ما مثلا برای شهر کرمان سه 
بار طرح جامع تهیه کرده ایم در شرایط فعلی و با ایده جدید برای دفعه 
چهارم وزارت راه و شهرسازی طرح جامع تهیه نکند بلکه ادارات کل 
راه و شهرسازی بیایند و طرح جامع تهیه کنند. این بار اداره کل راه و 
شهرسازی باید توان حل مساله شهر خود را داشته باشد، اگرچه برای 
حل مسائل نیاز به مشاور طرح است که ما با مشاور مخالف نیستیم اما 

معتقدم هدف بسیار روشن است.
وی افزود: در حال حاضر ما برای بیشتر شهرهای خود طرح جامع 
و طرح تفصیلی داریم و می دانیم که در نقاط مختلف شهرها چه 
مشکلاتی داریم، بنابراین اداره کل راه و شهرسازی ما باید قدرت حل 
مساله را داشته باشد و این قدرت حل مساله نه فقط در استان بلکه برای 
همه شهرهای استان باشد.وی افزود: در واقع هر شهری که قرار باشد 
برای بار سوم و چهارم برایش طرح تهیه شود، بخش اعظم اطلاعاتش 
موجود است. علت آنکه بیشتر گرایش به سمت بازآفرینی شهری پیدا 
کرده ام به همین دلیل است. در حال حاضر همه از ما نمی خواهند 
که کارها را از صفر شروع کنیم این نکاتی است که باید به آنها توجه 

ویژه ای شود.

وزیر راه وشهرسازی خواستارشد

هزینه های مدیریت شهری شفافیت سازی شود
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 آرای کمیته انضباطی در خصوص اتفاقات هفته دوم لیگ برتر

تذکر کتبی به مربی صبای قم 
هفته دوم رقابت های لیگ برتر به اتمام رسید و کمیته انضباطی پس از بررسی تخلفات 

برخی از تیم ها، آرای خود را صادر کرد.
بازی دو تیم پیکان تهران و صبای قم در هفته دوم لیگ برتر برگزار شد و از سوی 
ساکت الهامی، مربی تیم صبای قم تخلفاتی مبنی بر اعتراض به تصمیمات داور که منجر 
به اخراجش از روی نیمکت ذخیره ها شد، رخ داد. وی طبق ماده 66 آیین نامه انضباطی 

به تذکر کتبی محکوم شد. 
به دلیل تخلف مهیار مرتضوی، پزشک تیم صبا مبنی بر اهانت و اعتراض به داور که 
منجر به اخراجش شد، وی به توبیخ کتبی محکوم و باید 30 میلیون ریال جریمه نقدی 

پرداخت کند.
جریمه نقدی برای استقلال تهران و استقلال خوزستان

مسابقه تیم های استقلال خوزستان و استقلال تهران در هفته دوم لیگ برتر برگزار شد. 
به دلیل پرتاب ترقه از سوی تماشاگران منتسب به استقلال خوزستان، این باشگاه طبق بند 

یک ماده 79 آیین نامه انضباطی به پرداخت 50 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
همچنین باشگاه استقلال خوزستان به خاطر فحاشی تماشاگرانش به سرمربی تیم 
استقلال باید 50 میلیون ریال جریمه نقدی مطابق بند سه ماده 79 آیین نامه انضباطی 

پرداخت کند.
باشگاه استقلال تهران نیز به خاطر پرتاب ترقه از سوی تماشاگرانش به پرداخت 30 
میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد و به دلیل فحاشی تماشاگرانش به داور بازی باید 

30 میلیون ریال جریمه نقدی طبق بند سه ماده 79 آیین نامه انضباطی پرداخت کند.
جریمه نقدی برای پرسپولیس تهران

دیدار دو تیم پرسپولیس تهران و فولاد خوزستان روز 11 مرداد ماه برگزار شد و از سوی 
تماشاگران تیم پرسپولیس تهران تخلفاتی مبنی بر فحاشی به داور و بازیکنان تیم مقابل 
رخ داد. برهمین اساس کمیته انضباطی طبق بند سه ماده 79 باشگاه پرسپولیس تهران 
را به 50 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم کرد.آرای صادر از سوی کمیته انضباطی 

قطعی است.

رئیس هیئت تیراندازی قم:

حریفان قم در لیگ تیراندازی بانوان کشور 
مشخص شد

 رئیس هیئت تیراندازی استان قم گفت: تیم های مازندران و رعد تهران حریفان نماینده 
قم در لیگ دسته اول تیراندازی بانوان کشور شدند.

حسین مهره ساز  اظهار داشت: هفته نخست دهمین دوره رقابت های لیگ دسته اول 
تیراندازی بانوان 4 شهریورماه آغاز می شود و قرعه کشی این مسابقات برگزار شده و تیم های 

حاضر در این رقابت ها به صورت دوره ای در یک گروه با هم مسابقه می دهند.
وی افزود: تیم هیئت تیراندازی قم، نماینده استان قم در این مسابقات خواهد بود و 
همانند 2 سال گذشته در این مسابقات شرکت خواهیم داشت و امیدوارم تلاش تیراندازان 

قم در این رقابت ها با کسب موفقیت همراه باشد.
رئیس هیئت تیراندازی استان قم گفت: در بخش بانوان، 9 تیم در لیگ دسته اول حضور 
دارند که این تیم ها شامل  هیئت بروجن، هیئت قزوین، هیئت قم، هیئت مازندران، هیئت 

بوشهر، هیئت اهواز، دانشگاه تهران، هیئت کرمانشاه و تیم رعد تهران هستند.
مهره ساز بیان داشت: تیم هیئت تیراندازی قم در گروه یک با تیم های مازندران، بوشهر، 
اهواز و رعد تهران هم گروه است و 2 تیم از این گروه راهی مرحله نیمه نهایی می شود و 
در نهایت 2 تیم برتر این مسابقات به لیگ برتر صعود می کنند و تیم تیراندازی بانوان قم 

نخستین دیدار خود را برابر تیم مازندران برگزار خواهد کرد.
وی عنوان کرد: میزبان هفته اول این مسابقات تهران است اما مسابقات هفته دوم که 18 
و 19 شهریور برگزار می شود به میزبانی قم خواهد بود و حریف تیم هیئت تیراندازی قم 

در هفته دوم، تیم رعد تهران است.
رئیس هیئت تیراندازی استان قم تصریح کرد: برنامه 3 هفته از مجموع 5 هفته این 
مسابقات اعلام شده است و بانوان تیرانداز قم برای صعود به لیگ برتر باید از مرحله 

مقدماتی صعود کنند.

در مسابقات تنیس روی میز دانش آموزی کشور در قم خورد؛

قهرمانی تهران و عنوان سوم مشترک 
برای قم و فارس

مسابقات تنیس روی میز دانش آموزی مقطع ابتدایی کشور در قم با قهرمانی تهران و 
عنوان سوم مشترک برای قم و فارس همراه بود.

 مسابقات تنیس روی میز المپیاد ورزشی دانش آموزی کشور در قم در سالن ورزشی 
مریم قم ادامه یافت و در مسابقات بخش تیمی، تیم تنیس روی میز دانش آموزی استان 

تهران عنوان قهرمانی را به دست آورد.
در این مسابقات که سه شنبه شب برگزار شد تیم تنیس روی میز تهران در دیدار پایانی 
بخش تیمی، به مصاف تیم آذربایجان غربی رفت و 3 بر یک برابر این تیم به پیروزی رسید 

تا عنوان قهرمانی این رقابت ها را به دست بیاورد.
تیم تنیس روی میز دانش آموزی قم نیز که به جمع 4 تیم پایانی این مسابقات صعود 
کرده بود در نیمه نهایی 3 بر صفر برابر آذربایجان غربی مغلوب شد و به طور مشترک با 
فارس که در دیگر بازی نیمه نهایی 3 بر صفر مغلوب تهران شده بود، به مقام سوم این 

مسابقات دست پیدا کرد.
تیم تنیس روی میز قم پیش از صعود به نیمه نهایی برابر خوزستان قرار گرفت و این 
تیم را 3 بر 2 شکست داد ضمن این که پیش از آن، موفق شده بود با برتری بر همدان با 

نتیجه ای مشابه به مرحله بعد صعود کند.
البرز، مرکزی، آذربایجان شرقی و خوزستان در این مسابقات پس از تیم های تهران، 
آذربایجان غربی، قم و فارس در رده های پنجم تا هشتم قرار گرفتند ضمن این که این 
مسابقات در بخش انفرادی در سالن چند منظوره مریم در منطقه آذر قم ادامه پیدا 

می کند.
این مسابقات زیر نظر مستقیم مربیان و داوران فدراسیون تنیس روی میز و هیئت تنیس 
روی میز استان قم برگزار می شود در حالی که رشته بدمینتون، دیگر رشته ای است که قم 

میزبانی مسابقات آن را بر عهده دارد.

در لیگ هندبال باشگاه های قم رخ داد؛

نخستین پیروزی تیزرو و ناتمام ماندن دیدار 
دانشگاه آزاد و اخوان

هفته سوم لیگ هندبال مردان باشگاه های استان قم با نخستین پیروزی تیزرو و ناتمام 
ماندن دیدار دانشگاه آزاد و اخوان پیگیری شد.

 هفته سوم دور رفت لیگ هندبال بزرگسالان استان قم در سالن ورزشی جانبازان 
مجموعه ورزشی 15 خرداد قم برگزار شد و مهم ترین اتفاق آن ناتمام ماندن یک بازی به 

دلیل بروز جنجال بین بازیکنان دو تیم بود.
لیگ هندبال بزرگسالان استان قم که از اواخر تیرماه آغاز شد، سه شنبه شب به ایستگاه 
سوم رسید و در آخرین هفته از دور رفت این مسابقات، دانشگاه آزاد به مصاف تیم شهید 

اخوان رفت و تیم وسایل ورزشی سه گام مقابل تیم تیزرو قرار گرفت.
در دیدار تیم های تیزرو و ورزشی سه گام، تیم هندبال تیزرو موفق شد در یک بازی 
نزدیک با نتیجه 20 بر 18 برابر تیم سه گام پیروز شود و به نخستین برد خود در این 
رقابت ها دست پیدا کند.در دومین مسابقه سالن جانبازان، تیم های دانشگاه آزاد و زنده یاد 
اخوان برابر هم قرار گرفتند که این بازی در حالی که تا اواخر وقت بازی با نتیجه مساوی 
21 بر 21 در جریان بود به دلیل درگیری لفظی بازیکنان دو تیم و جنجال در جریان 

مسابقه متوقف شده و نیمه تمام ماند.
قرار است کمیته انضباطی هیئت هندبال استان قم در مورد برخورد با متخلفان و نیز 
نتیجه نهایی این بازی اظهار نظر کند در حالی که دانشگاه آزاد در هر 2 بازی قبلی خود 

پیروز از میدان خارج شده بود.
در این مسابقات حاشیه های جالبی نیز وجود داشت که از جمله آن، وضعیت نامناسب 
تهویه و نور سالن بود ضمن این که در رخدادی سئوال برانگیز یکرنگ و یکدست نبودن 

لباس تیم های شرکت کننده چشمگیر بود.

تکواندوی ایران به دنبال درو کردن مدال 
با چهار شگفت انگیز

تکواندوی ایران در شرایطی به ریو خواهد رفت که 
بدون اغراق هر چهار نماینده اش بوی مدال می دهند، 
چهار شگفت انگیزی که قرار است کارهای بزرگی 

بکنند.
 تیم ملی تکواندوی ایران با چهار نماینده راهی 
روی  خیلی ها  میان  این  در  و  می شود  المپیک 
باز  حساب  کشورمان  هوگوپوش های  مدال های 
فرزان  و  کردند. مهدی خدابخشی، سجاد مردانی 
جوانی  عین  در  علیزاده  کیمیا  البته  و  عاشورزاده 
حالا به پرامیدترین نماینده های کاروان ایران مبدل 
شدند و بدون اغراق با توجه به نتایجی که آنها لااقل 
در دو یا سه سال اخیر در میادین کسب کرده اند، 
انتظار کسب لااقل 2 مدال از تیم اعزامی انتظاری 

غیرمعقولانه نیست.
این تکواندوی مدال آور!

وقتی تاریخ حضور تکواندوی کشورمان را مرور 
به  توجه  با  که  می رسیم  نتیجه  این  به  می کنیم 
پتانسیل  البته  و  این رشته در دنیا  وضعیت کلی 
اعزامی  تیم  ایران  در  المپیکی  رشته  این  بالای 
اهالی شیاب چانگ همیشه به عنوان سه رشته اول 
مدال آوری برای کاروان ایران محسوب می شود. وقتی 
هادی ساعی در سیدنی به عنوان سومی دست پیدا 
کرد شاید کمتر کسی فکرش را می کرد که او در دو 
دوره های بعدی قرار است دو مدال طلا برای کاروان 

ایران به دست بیاورد.
طلای المپیک های یونان و پکن نه تنها تکواندوی 
ایران را بر سر زبان ها انداخت، بلکه باعث شد ساعی 
در جدول پرافتخارترین تکواندوکاران المپیک نیز 
در کنار لوپز آمریکایی قرار گیرد و افتخاری دیگر 
برای ایران رقم بزند. چه کسی فراموش کرده که 
ساعی تکواندوی ایران چگونه در پکن معجزه کرد 
تا کاروان ایران دست خالی به کشور باز نگردد؟ البته 
در کنار او یوسف کرمی و محمد باقری معتمد نیز 
دیگر تکواندوکاران ایرانی هستند که طعم ایستادن بر 

سکو های قهرمانی المپیک را دارند.
برنز  به  یونان  المپیک 2004  در  کرمی  یوسف 
که  شرایطی  در  نیز  محمدباقری معتمد  و  رسید 
از جدایی مربی  بعد  ایران  تکواندوی  شاید روزگار 
نامدارش چندان مناسب نبود در لندن به مدال نقره 
رسید. معتمد در شرایطی در دوره قبلی المپیک 
نائب قهرمان 68-کیلوگرم شد که در یوسف کرمی و 
سوسن حاجی پور نیز دیگر نماینده های تیم اعزامی 

بودند ولی متاسفانه به توفیقی دست پیدا نکردند.
نسلی تازه

ناکامی یا سیر نزولی نتایج در لندن به هیچ وجه 
باعث نشد تا علاقه مندان به این رشته و یا مسئولان 
به نوعی توقعات شان از هوگوپوش ها کم شود زیرا 
نسلی دیگر در راه بود و پدید آمدن ستاره های جدید 
نه تنها توقعات نسبت به قبل کمتر نشد بلکه حالا 
حتی افرادی که با تکواندو زیاد آشنایی ندارند به 
این رشته به شدت امیدوار هستند. همین که تعداد 
سهمیه های ایران به 4 سهمیه افزایش پیدا کرده 
نشان دهنده تقویت شدن موتور این رشته است و 
حالا چشم یک ایران به چهار شگفت انگیز پولادگر 

است.
کیمیا مثل کیمیا!

کیمیا علیزاده که تنها نماینده بانوان کشور در این 
رشته است، حالا با طلای نوجوانان جهان ، بازی های 
نقره  فجر 2014،  نانجینگ، طلای جام  نوجوانان 
تورنمنت جام پادشاهی هلند، برنز مسابقات قهرمانی 

جهان 2015، طلای مرحله اول مسابقات گرندپری 
2015و طلای تورنمنت آزاد یونان در سال 2016 نه 
تنها امید کسب مدال به حساب می آید بلکه با تقریبا 
18 سال سن حالا امید کسب مدال طلای المپیک 
محسوب می شود. او نشان داده که می تواند به سمت 
هر هدفی حمله کند و در کنار شادابی جوانی از 
پختگی لازم و روحیه جنگندگی خوبی بهره می برد.

فدراسیون نیز برای او سنگ تمام گذاشت و حتی 
با برکناری مینو مداح بستری را فراهم کرد تا مهرو 
کمرانی ای هدایت نماینده وزن دوم را بر عهده بگیرد 
که به قولی علیزاده با او راحت تر است. حالا همه چیز 
مهیای کسب اولین مدال خوشرنگ طلا برای بانوان 
ایران در المپیک است. انتظاری که به هیچ وجه نا 

به جا نیست.
سونامی در راه است

نماینده وزن اول مردان یعنی فرزان عاشورزاده نیز 
شرایطی مشابه با کیمیای تکواندوی ایران دارد. او 
که دو سال از علیزاده بزرگتر است با نتایج خوبی که 

در مسابقات منچستر، مکزیک و قزاقستان به دست 
آورده نشان داد که می تواند یکی از امید اول های 
کاروان اعزامی باشد. اوج موفقیت های او در اینچئون 
رقم خورد و شاید برق طلای بازی های آسیایی بود 
تبدیل  به عاشورزاده  اندازه  این  به  تا  را  فرزان  که 
کرد. فرزان عاشورزاده ای که در عین جوانی خوب 
پا می زند و به قول برخی در مبارزاتش نه تنها از 
استیل مناسبش حسابی بهره می برد بلکه از هوش 
سرشارش نیز به خوبی استفاده می کند. او نیز امید 
طلای است و در بدترین شرایط تنها می توان برایش 

نایب قهرمانی را کنار گذاشت.
خدابخشی بوی مدال می دهد

در وزن سوم مهدی خدابخشی که او نیز متولد 
دهه 70 است، نماینده ایران خواهد. خدابخشی ای 
که طلای 87 کیلوگرم ارتش های جهان را در سال 
2012 از آن خود کرده و در بازی های همبستگی 
کشورهای اسلامی نیز بر سکوی قهرمانی ایستاده 
است. اوج کار او قهرمانی در مسابقات جهانی مکزیک 

بود تا او نیز مانند عاشورزاده و علیزاده حالا بوی مدال 
بدهد. خدابخشی در وزن خودش حالا نام و نشان 
خوبی در جغرافیای تکواندوی دنیا به دست آورده 
و شاید در کنار کسب افتخار برای کاروان اعزامی در 
ریو باید به دنبال حفظ جایگاهش باشد. کاری که به 
هیچ وجه آسان نیست. به قول معروف حفظ قهرمانی 
از رسیدن به قهرمانی سخت تر است اما با این وجود 

خدابخشی قطعا می تواند به این هدف برسد.
مردانی، مرد باتجربه تیم اعزامی به ریو

در وزن چهارم مردان نیز سجاد مردانی نماینده 
تیم اعزامی خواهد بود. مردانی ای که نسبت به دیگر 
نماینده های تکواندو از سن وسال بالاتری برخوردار 
است به نوعی بزرگ تر تیم اعزامی است. مدال نقره 
المپیک ارتش ها )سیزم( در سال 2011 برزیل، مدال 
طلای تورنمنت ویتنام در سال 2011، مدال طلای 
مسابقات 2012 ارتش های جهان در ویتنام، مدال 
ویتنام،  آسیا سال 2012  قهرمانی  برنز، مسابقات 
مدال طلای تورنمنت هلند در سال 2012، مدال 
طلای تورنمنت کلاس A اسپانیا سال 2013، مدال 
نقره تورنمنت تونس در سال 2013 و مدال طلای 
مسابقات جایزه بزرگ مکزیک حالا او را به وزنه تیم 

ایران تبدیل کرده است.
این افتخارات باعث می شود که علاقه مندان به 
او احساس کنند که حالا زمان گرفتن مدال او در 
المپیک است. مدالی که شاید حق او از ریو باشد. 
مردانی اگر مثل همیشه مردانه و جانانه مبارزه کند 
قطعا می تواند مدال طلای ارزشمندی را برای تیم 
بیژن مقانلو به دست بیاورد. او حالا به مرز پختگی 
لازم رسیده و در این شرایط به غیر از مدال چه 
انتظاری دیگر می توان از سجاد داشت. سجادی که 
می تواند که در دو، سه سال اخیر همیشه نامش با 

طلا عجین بوده است.
با این شرایط است که تیم بیژن مقانلو حالا به 
یکی از پرامیدترین تیم های تاریخ تکواندو برای کسب 
عناوین درخشان تبدیل شده و الحق و الانصاف که 
او نیز برای رسیدن به مرز آمادگی این تیم به همراه 
مهدی بی باک و دیگر دست اندرکاران تیم چیزی 
مردم  خیر  دعای  فقط  حالا  است.  نگذاشته  کم 
می توان آخرین قطعه پازل موفقیت تکواندو باشد و 
قطعا ورزش دوستان و علاقه مندان این رشته نیز 4 
نماینده کشورمان را از این موضوع محروم نخواهند 

کرد.

 گزارش سایت اتحادیه جهانی کشتی از المپیک ریو

سوریان و لوپز به دنبال عنوان
 دومین فرنگی کار پرافتخار تاریخ

سایت اتحادیه جهانی کشتی در گزارشی نوشت: حمید سوریان و میاین لوپز برای قرار 
گرفتن در جایگاه دومین فرنگی کار برتر جهان، در المپیک ریو به میدان می روند.

 در ادامه این گزارش آمده است: حمید سوریان و میاین لوپز، دو کشتی گیر فرنگی کار دو 
سال پیش در تاشکند توانستند قهرمان شوند. آنها در آستانه شکستن رکورد والری رزانتسف، 

دومین کشتی گیر برتر تاریخ کشتی فرنگی هستند.
سوریان در مسابقات 2014  تاشکند ششمین قهرمانی جهان خود در وزن 59 کیلوگرم و 
لوپز پنجمین قهرمانی جهانی خود در وزن 130 کیلوگرم را کسب کردند. سوریان در  المپیک 

لندن و لوپز در  المپیک پکن و لندن مدال طلا کسب  کرده اند.
با این وجود عملکرد سوریان و لوپز در مسابقات قهرمانی جهانی 2015 لاس وگاس چندان 
قابل توجه نبود. سوریان در این مسابقات در یک چهارم نهایی حذف شد و لوپز در فینال این 

رقابت ها به رضا کایالپ ترک باخت.
سوریان و لوپز هر دو در  المپیک ریو شرکت خواهند کرد تا رکورد دومین کشتی گیر 
پرافتخار تاریخ کشتی فرنگی ، والری رزانتسف را بشکنند و بعد از الکساندر کارلین ، پر 
افتخارترین کشتی گیر فرنگی کار و قهرمان 12 دوره مسابقات جهان و المپیک، در رده دوم 

قرار بگیرند.
رزانتسف بین سال های 1970 تا 1980 پنج بار قهرمان جهان شده است و مدال طلای  

المپیک مونیخ 1972 و مونترال 1979 را دارد.
در صورتی که لوپز در  المپیک ریو قهرمان شود، سومین کشتی گیر فرنگی خواهد بود که 
سه بار مدال طلای  المپیک را کسب می کند. دو نفر قبلی کارل و سترگرن و کارلین هستند. 
البته لوپز رقیبی همچون کایالپ را دارد که در فینال های قهرمانی جهان 2011 و 2015 

لوپز را شکست داده است.
سوریان نیز به دنبال دومین مدال طلای  المپیک خود در ریو است. امید نوروزی و قاسم 
رضایی هم تیمی های سوریان نیز مدال آوران طلایی ایران در دوره پیش بودند که امسال 

مدعی هستند.
البته این سوال برای سوریان پیش می آید که چه کسی روز 14 آگوست در استادیوم 
کاریوکا روی تشک می آید؟ آیا او کشتی گیری است که در مسابقه لاس وگاس و انتخابی 
المپیک به سختی راه خود را به سمت پیروزی باز کرده است؟ یا کشتی گیری است که در 
آخرین مسابقات انتخابی  المپیک  در حرکت طوفانی با چهار ضربه فنی به پیروزی دست 
یافت. امید نوروزی در بازی های  المپیک لندن در وزن 60 کیلوگرم به قهرمانی رسید، اما او 
در  المپیک ریو در وزن 66 کیلوگرم کشتی می گیرد و حریفی همچون اسلام بک آلبیف 
روس را دارد که مدال طلای  المپیک پکن را کسب کرده است. نوروزی در مسابقات جهانی 

2014 بعد از داوور استفانک صرب قرار گرفت و به نایب قهرمانی رسید.
آلبیف سال قبل از آن بعد از ریو هان سو کره ای قرار گرفت و مدال نقره گرفت. سال گذشته 

ریو هان سو با باخت مقابل فرانک استابلر آلمانی مدال نقره جهان را کسب کرد.
در وزن 98 کیلوگرم قاسم رضایی قهرمان المپیک لندن از ایران کشتی می گیرد که در 
دو دوره قبل مسابقات جهانی مدال برنز و نقره کسب کرده است. او در فینال مسابقات لاس 
وگاس سه بر صفر به آرتور الکسانیان از ارمنستان باخت. او برای گرفتن مدال طلای  المپیک 
نیاز دارد که طور دیگری نتیجه  را رقم بزند. الکسانیان در بازی های  المپیک لندن تنها 20 
سال داشت و توانست مدال برنز کسب کند. او نیز به دنبال کسب اولین مدال طلای خود در  
المپیک است. رومن ولاسوف )روسیه( مدال آور طلای لندن و کیم هیون وو )کره ای( در وزن 
75 کیلوگرم در روز افتتاحیه مسابقات کشتی با هم روبرو می شوند. ولاسوف و  کیم که مدال 
طلای 66 کیلوگرم  المپیک لندن را دارد، در مسابقات جهانی بوداپست 2013 با هم روبرو 

شدند که در آن مسابقه کیم توانست دو بر یک پیروز شود.
آرسن جلفالاکیان ، مدال آور نقره  المپیک لندن و مسابقات قهرمانی جهانی 2014 نیز 
در وزن 75 کیلوگرم مدعی به حساب می آید. دیگر کشتی گیران این وزن سلجوق جبی 
ترک، قهرمان جهان در سه دوره و مارک مادسن، مدال آور نقره مسابقات جهانی در سه 

دوره هستند.
سخت ترین وزن احتمالا وزن 85 کیلوگرم است. در این وزن ژان بلنیوک، قهرمان جهان و 
اروپا حضور دارد. او در وزن میانی تنها کسی است که در سه سال اخیر  در این وزن قهرمان 

جهان شده و برای ریو سهمیه کسب کرده است.
سامان طهماسبی که در  المپیک پکن برای ایران و در  المپیک لندن برای آذربایجان 
کشتی گرفت، در  المپیک ریو در وزن 85 کیلوگرم برای آذربایجان کشتی می گیرد. او دو 

مدال نقره و یک مدال برنز در مسابقات قهرمانی جهان دارد.
الکسی میشین، کشتی گیر روس 37 ساله که مدال طلای  المپیک آتن را دارد در این 
وزن سهمیه  کسب کرد، اما مسئولان تیم کشتی روسیه فرصت را به دیوید چاکوتادزه 23 

ساله و قهرمان اروپا دادند.
برنامه مسابقات کشتی فرنگی  المپیک ریو:

شنبه 13 آگوست
12 تا 13 تست های پزشکی وزن 59 کیلوگرم و 75 کیلوگرم
13:15 تا 13:45 وزن کشی وزن 59 کیلوگرم و 75 کیلوگرم

یکشنبه 14 آگوست
10 تا 13 مسابقات مقدماتی وزن 59 و 57 کیلوگرم

12 تا 13 تست های پزشکی وزن 85 و 130 کیلوگرم
13:15 تا 13:45  وزن کشی 85 و 130 کیلوگرم

16 تا 19 مسابقات نیمه نهایی فینال و مراسم اهدای جوایز وزن 59 و 75 کیلوگرم
دوشنبه 10 آگوست

10 تا 13 مسابقات مقدماتی وزن 85  و 130 کیلوگرم
12 تا 13 تست های پزشکی وزن 66  و 98 کیلوگرم
13:15  تا 13:45 وزن کشی وزن 66 و 98 کیلوگرم

 14تا19  مسابقات نیمه نهایی فینال و اهدای جوایز وزن 85 و 120 کیلوگرم
سه شنبه 16 آگوست

10 تا  13 مسابقات مقدماتی وزن 66 و 98 کیلوگرم
16 تا 19  مسابقات نیمه نهایی فینال و اهدای جوایز وزن 66 و 98 کیلوگرم

 ذوب آهن از حواشی فرار می کند؟

عزم منصوریان برای اولین پیروزی با استقلال

پرویز مظلومی:

آقایان جواب تلفنم را نمی دهند

 برانکو به بازیکنان اوکراینی خیلی اعتقاد دارد!

زادمهر: برای رضائیان بهترین تصمیم را می گیریم

هفته سوم رقابت های لیگ برتر با برگزاری سه دیدار در 
روز جمعه آغاز می شود و مهم ترین مصاف آن دیدار دو تیم 

استقلال و صنعت نفت است.
هفته  سوم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران با برگزاری سه 

دیدار آغاز می شود.
سیاه جامگان - سایپا

شاگردان فرهاد کاظمی در حالی میزبان سایپا هستند که 
فصل را خوب آغاز کرده اند. آنها در گام نخست برابر سپاهان 
پیروز شدند و در بازی دوم برابر پدیده به تساوی رضایت دادند.

تیم سیاه جامگان امیدوار است تا بتواند با گرفتن امتیاز از 
سایپا در مشهد به روند خوب خود ادامه دهد. تیم سایپا با 
فوتبال  تیم  به  را  بازی خود  اولین  فرکی،  هدایت حسین 
پرسپولیس واگذار کرد و در دومین گام  برابر تیم ذوب آهن به 

یک امتیاز دست یافت.
به همین دلیل شاگردان حسین فرکی امیدوار هستند تا 
اولین پیروزی خود را در لیگ برابر تیم سیاه جامگان جشن 

بگیرند.
فولاد - ذوب آهن

تیم فوتبال فولاد خوزستان بعد از شکست در هفته  نخست 
برابر ماشین سازی و کسب یک تساوی برابر پرسپولیس  
میزبان تیم ذوب آهن اصفهان است؛ ذوب آهنی  که اخیرا 
شایعاتی مبنی بر اختلاف سرمربی این تیم با مدیرعامل آن 
مطرح است. بدون شک پیروزی ذوب آهن می تواند حجم 

زیادی از شایعات و حواشی این تیم را کاهش دهد.
یکی از بزرگترین  مشکلات ذوب آهن در این دیدار گرمای 
هوا است و باید دید یحیی گل محمدی که خودش سابقه کار 
در اهواز را دارد آیا می تواند تیمش را به موفقیت در این بازی 
برساند یا نه.    از سوی دیگر تیم فولاد هم  به  دنبال کسب 
اولین پیروزی خود در لیگ است و مطمئنا شاگردان سعداوی 

امتیاز بازی در خانه را به راحتی از دست نخواهند داد.
استقلال - صنعت نفت آبادان

تیم  فوتبال استقلال که اخیرا با جدایی مدیرعامل خود روبرو 
شده است در حالی باید خود را برای مصاف با صنعت نفت 
آماده کند که در دو هفته  پیش هم نتوانسته بود نتایج خوبی را 
کسب کند و در رده دوازدهم جدول رده بندی قرار گرفته است.

هر چند که مشخص نیست استقلال برای مصاف با صنعت 
نفت مدیرعامل دارد یا نه، ولی منصوریان تمرکز خود را قطعا 
روی عملکرد شاگردانش قرار خواهد داد تا از شرایط فعلی 

خارج شوند.
کنعانی زادگان و محسن کریمی، دو بازیکن استقلال به 
دلیل مصدومیت قطعا به این بازی نمی رسند و به همین دلیل 
شاهد تغییراتی در خط دفاعی استقلال خواهیم بود؛   خط 

دفاعی که انتقادات زیادی را  با خود به همراه داشته است.
در سوی مقابل این میدان صنعت نفت آبادان قرار دارد که 
در دو بازی قبلی اش دو تساوی به دست آورده است. شاگردان 
نادر دست نشان علاقمند هستند تا اولین پیروزی خود را برابر 
استقلال به دست بیاورند و مطمئنا برای این کار انگیزه زیادی 

دارند.
و  حواشی  احتمالا  آبادان  نفت  صنعت  و  نفت  دیدار 
جذابیت های خاص خودش را هم دارد، چرا که این اولین دیدار 

استقلال با هدایت منصوریان برابر تماشاگران استقلال است.
تابلو برنامه سه دیدار روز جمعه:
سیاه جامگان - سایپا، ساعت 19

استقلال - صنعت نفت آبادان، ساعت 20:30
فولاد - ذوب آهن، ساعت 20:30

سرمربی پیشین تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه همچنان یکسال دیگر با این تیم قرارداد 
دارم، گفت: برای پیگیری مشخص شدن وضعیتم با مسئولان باشگاه تماس گرفتم اما آقایان 

جواب مرا نمی دهند.
پرویز مظلومی با ابراز تاسف از استعفای افشارزاده از سرپرستی باشگاه استقلال گفت: روز 
گذشته این خبر را شنیدم و ناراحتم شدم زیرا افشارزاده زحمات زیادی در طول مدت حضورش 

در باشگاه استقلال کشید.
وی تاکید کرد: او تمام تلاش خود را به کار برد تا بتواند آرامش را به استقلال بازگردانده و اجازه 
ندهد حواشی باعث عدم نتیجه گیری آبی پوشان شود. افشارزاده در فصل نقل و انتقالات عملکرد 

قابل قبولی داشت و توانست با همکاری کادر فنی نفرات خوبی را برای استقلال جذب کند.
سرمربی پیشین استقلال در پاسخ به این پرسش که آیا مطالباتش را دریافت کرده است یا 
خیر، گفت: مسئولین باشگاه حتی جواب تلفن من را نمی دهند، چه برسد به اینکه بخواهند 

مطالباتم را پرداخت کنند.
وی در ادامه افزود: چندین بار تماس گرفتم تا وضعیتم روشن شود، اما متاسفانه هیچ کس 

پاسخگو نیست و مایل نیستند تلفن من را جواب دهند.
مظلومی در پاسخ به این پرسش که از استقلال به خاطر مطالباتتان شکایت خواهید کرد یا 
خیر، توضیح داد: من صبرم زیاد است و به خاطر اینکه خودم استقلالی هستم، حتی الامکان 
دست به چنین کاری نخواهم زد، اما اگر این روند ادامه پیدا کند، مجبور می شوم علی رغم میل 

باطنی ام دست به چنین کاری بزنم.
سرمربی پیشین آبی پوشان با انتقاد از عملکرد کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال گفت: من به 
دنبال حق و حقوقم هستم اما می دانم کمیته انضباطی هم کاری انجام نخواهد داد؛ زیرا چهار 
سال پیش من به خاطر مطالباتی که داشتم از وکیل من 5/1 میلیون تومان بابت رسیدگی به 
پرونده گرفتند، اما هرگز به شکایت من رسیدگی نشد و مطمئنم اینبار هم اگر شکایت کنم، 

همان اتفاق چهار سال پیش خواهد افتاد.
وی در پاسخ به این پرسش که پندار توفیقی گفته ما به زودی مشکل مطالبات مظلومی را 
حل خواهیم کرد، اظهار کرد: امیدوارم که چنین باشد و آقایان نگاهی به تلفن خود انداخته و 

جواب من را بدهند و حرف های من را بشنوند.
مظلومی در پاسخ به این پرسش که آیا قراردادش را با استقلال فسخ کرده است یا خیر، گفت: 
من همچنان تا پایان این فصل سرمربی استقلال هستم و هیچ کس در خصوص فسخ قرارداد 

با من صحبت نکرده است.
سرمربی پیشین استقلال تاکید کرد: من از شما سوال می کنم؛ اگر من سرمربی استقلال 

بودم و می خواستم از استقلال بروم، آیا نباید باشگاه قرارداد من را فسخ می کرد؟
وی ادامه داد: پس چطور می شود بدون هماهنگی با من، مرا نخواهند، اما همچنان قراردادم 

با این تیم باقی بماند و من هم سرمربی استقلال باشم؟
مظلومی تاکید کرد: من برای منصوریان و همکارانش آرزوی موفقیت می کنم و هرگز مایل 
نیستم آرامش آنها بهم خورده و تمرکزشان را از استقلال بردارند . دوست دارم این مربی جوان 
بتواند فصل موفقی را در استقلال سپری کند.وی در ادامه تصریح کرد: امیدوارم مسئولین باشگاه 

هر چه زودتر جواب تلفن من را بدهند تا در یک فضای دوستانه مشکلات را برطرف کنیم.
سرمربی پیشین آبی پوشان در پایان خاطرنشان کرد: از هواداران استقلال می خواهم تیم را 
تنها نگذاشته و از سرمربی و بازیکنان حمایت کنند تا در پایان فصل، این تیم بتواند به قهرمانی 

در لیگ برتر برسد.

عضو هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس گفت: در مورد رامین 
رضائیان به دنبال بهترین تصمیم هستیم و در چارچوب 

سیاست های باشگاه حرکت خواهیم کرد.
محمدرضا زادمهر  در خصوص جلسه برگزار شده امروز در 
باشگاه پرسپولیس که با حضور برانکو و جعفر کاشانی انجام 
شد، گفت: امروز یک جلسه کلی در باشگاه را برگزار کردیم 
و راجع به موارد مختلفی به صحبت مشغول شدیم. یکی از 
بحث های مهم امروز بحث جذب دروازه بان بود و همچنین 

درباره موارد مختلفی بحث و بررسی صورت گرفت.
وی درباره جذب دروازه بان هم اظهار داشت: رزومه چند 
دروازه بان در دست بررسی است و سعی می کنیم بهترین 
گزینه را انتخاب کنیم. البته دروازه بان اوکراینی مشغول تمرین 

است و او هم یکی از گزینه های پیوستن به پرسپولیس خواهد 
بود. 

زادمهر تصریح کرد: ما معمولا در باشگاه جلسات متعددی 
داریم و باید بگویم جلسه امروز جلسه کمیته فنی یا جلسه 
رسمی هیأت مدیره نبود. بلکه ما معمولا از این دست جلسات 

زیاد برگزار می کنیم. 
عضو هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این سؤال 
که تکلیف رامین رضائیان با پرسپولیس به کجا خواهد رسید، 
اظهار داشت: موضوع رامین رضائیان مسئله ای است که روی 
آن مشغول بحث و بررسی هستیم. به هر حال در چارچوب 
سیاست های باشگاه باید یک تصمیم درست گرفته شود. ما 
در باشگاه کمیته فنی و اتاق فکر داریم و در خصوص این موارد 

همه چیز را بررسی خواهیم کرد. البته به دنبال این هستیم تا 
یک تصمیم درست در باره آن بگیریم. 

زادمهر در مورد 2 بازیکن اوکراینی پرسپولیس و انتقادهایی 
که به نحوه بازی آنها وارد شده است، افزود: ما که با برانکو 
صحبت کردیم فهمیدیم که او خیلی به این دو بازیکن اعتقاد 

دارد!
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تبدیل دی اکسیدکربن به سوخت!

محققان دانشگاه ایلی نویز به رهبری یک دانشمند ایرانی یک نوع سلول خورشیدی ابداع 
کرده اند که می تواند دی اکسیدکربن را با استفاده از نور خورشید به عنوان منبع انرژی به 

سوخت هیدروکربنی قابل استفاده تبدیل کند.
 امین صالحی خوجین، دانشیار مهندسی مکانیک و صنعتی دانشگاه ایلی نویز و 

همکارانش بر این باورند که با این کار توانسته اند کار سلولهای خورشیدی فتوسنتزی 
را تکمیل کنند.

این فناوری از قابلیت گیاهان در جذب دی اکسید کربن تقلید کرده که آن را به همراه 
آب به گلوکز و اکسیژن تبدیل کرده اند. این سیستم می تواند دی اکسیدکربن را جذب 
کرده و آن را به شکل یک سوخت ترکیبی پردازش و نیروی حرکت خودروها را تامین 

کند.
به لحاظ نظری، این سیستم می تواند چرخه مطلوبی ایجاد کند که در آن کربن از جو 

حذف شده و به درون خودروها بازگردانده می شود.
صالحی خوجین که مولف ارشد یک تحقیق مرتبط با این سیستم در مجله ساینس 
است، اظهار کرد: سلول خورشیدی جدید از نوع فتوولتائیک نیست، بلکه فتوسنتزی است. 
ما به جای تولید انرژی در یک مسیر ناپایدار یک طرفه از سوخت های فسیلی به گازهای 
گلخانه ای، اکنون می توانیم فرآیند را معکوس کرده و کربن جوی را با استفاده از نور 

خورشید به شکل سوخت بازیافت کنیم.
سیستم برگ مصنوعی محققان حاوی یک جفت سلول خورشیدی است که نیروی 
یک نسخه پیچیده از الکترولیز را تامین می کنند. تیم صالحی خوجین از انرژی خورشیدی 
برای کاتالیز کردن یک واکنش با ترکیبات مختلف گمنام مانند نانوورقه تنگستن دی سلنید 
استفاده کرده و دی اکسیدکربن را به مونوکسیدکربن تبدیل کردند. سوخت مصنوعی که 
از سمت دیگر دستگاه بیرون می آید می تواند بطور مستقیم توسط خودرو ها استفاده شود 

یا به دیزل تبدیل شود

رئیس اداره آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو عنوان کرد؛

هشدار به مصرف کنندگان محصولات 
آرایشی قاچاق

رئیس اداره آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو، نسبت به عوارض پوستی مثل اگزمای 
مقاوم به درمان به دلیل مصرف فرآورده های آرایشی و بهداشتی تقلبی و قاچاق، هشدار داد. 
دکتر مصطفی اسماعیلی با تاکید بر اینکه مصرف کنندگان لوازم آرایشی بویژه خانم ها، 
بهتر است برای اطمینان بیشتر لوازم آرایشی را با توصیه و مشورت متخصص پوست تهیه 
کنند گفت:همانطور که همه می دانند پلک از جمله قسمت های بسیار نازک پوست بوده 
و حساس ترین منطقه آن به حساب می اید به همین دلیل استفاده از فراورده های آرایشی 
و بهداشتی چشم و ریمل های تقلبی می تواند باعث اگزمای مقاوم به درمان در این نواحی 
شود. وی ادامه داد:  این نوع اگزما با علائمی همچون خارش، قرمزی و التهاب دور چشم 
همراه است و تا سال ها باقی می ماند. همچنین بعد از مدتی باعث تیرگی و ضخامت پوست 
دور چشم می شود. درواقع تا زمانی که فرد مصرف آن محصول را ادامه دهد مشکل تکرار 
می شود. اسماعیلی همچنین با تهدید سلامتی دانستن رژ لبهایی فله ای  که عموما هم 
تقلبی بوده و به صورت قاچاق وارد کشور می شوند تصریح کرد: حساسیت در ناحیه لب ها 
معمولا به صورت پوسته ریزی و خارش خود را آشکار می کند اما از آنجایی که بافت لب 
قرمزرنگ است، تغییر رنگ و التهاب ناشی از حساسیت را بصورت واضح  عیان نمی نماید.

وی با اشاره به اینکه مشکلات مذکورممکن است تا مدت ها پس از اتمام مصرف  فراورده 
های آرایشی و بهداشتی نیز ادامه یابد خار نشان کرد: حتی تماس بدن با مواد دیگری که از 
لحاظ ساختاری مشابه با لوازم آرایشی حساسیت زا هستند، می تواند باعث یادآوری و ادامه 

حساسیت برای سالهای متمادی گردد.
اسماعیلی اضافه کرد: تصور بسیاری از مردم بر این است که محصولات آرایشی با برندهای 
معروف که توسط دستفروشان ارائه می شود به علت نداشتن مغازه  و مایات و اجاره بها و 
این قبیل هزینه ها با قیمت ارزانتر بفروش میرسد در حالی که علت این ارزانی استفاده از 

مواد اولیه تقلبی و ارزان  قیمت است.
وی در توصیه ای بهداشتی از مردم خواست: همواره خریدهای خود را از مراکز معتبر 
مانند داروخانه ها و فروشگاه های مجاز تهیه کنند چرا که معمولا این مراکز حاضر به تخریب 
اعتبار خود نبوده وفراورده های تقلبی و قاچاق ارائه نمی کنند. با این حال اگر هنگام 
خرید به  شناسه اصالت و مجوز سازمان غذا و دارو توجه شود اطمینان بیشتری نسبت به 

خریدحاصل می گردد.

محققان توصیه می کنند؛

مادران شیرده سیر خام بخورند
طبق توصیه محققان، خوردن سیرخام توسط مادر موجب می شود که نوزاد تمایل 

بیشتری به خوردن شیر سینه داشته باشد. 
به گزارش  مهر، مطالعه محققان دانشگاه فردریک الکساندر آلمان نشان می دهد شیر 
مادران شیردهی که سیر خورده اند دارای بوی مشخصی است که برای نوزاد خوشایند 

است.
بدون شک شیر مادر بهترین غذا برای نوزاد است. فواید شیر سینه به قدری است که 
ادعا می شود از ابتلا به بیماری ها و آلرژی ها پیشگیری کرده و بر عادات غذایی کودک 

هم تاثیر خواهد داشت.
طبق مطالعات قبلی، نوزادان زمانیکه مادرشان سیر خورده بود، شیر بیشتری می خوردند 
 AMS که نشاندهنده تاثیر تحریک کننده سیر است. به گفته محققان این تاثیر ناشی از
)آلیل متیل سولفید( است؛ متابولیتی که اولین بار با غلظت بالا در طول شیردهی ایجاد می 
شود. آندرا باتنر، عضو تیم تحقیق، در این باره می گوید: »AMS قطعاً مشابه بوی اصلی 
سیر نیست. به طورکلی یافته جالب تحقیق ما این است که مشتقات انواع بوها در شیر سینه 

یافت می شود که متفاوت از شکل اصلی شان در غذاهای مصرفی است.«
در این مطالعه، تیم تحقیق شیر مادران شیرده را که سیر خام خورده بودند حدود 2.5 
ساعت قبل از شیر دادن به نوزاد بررسی کردند. در ابتدا شیر مادر توسط کارشناسان 

بوشناسی مورد بررسی قرار گرفت و بو شبیه به سیر و کلم در نمونه ها مشخص شد.
 AMS در حین بررسی ها متابولیت ها توسط کارشناسان بررسی شد و مشخص شد که

بوی شبیه به سیر دارد، درحالیکه سایر مشتقات آن بدون بو هستند.
به گفته محققان، انتقال بو در شیر سینه محدود است، اما سایر بوها نظیر بوی مادر یا بوی 

ناشی از غذا می تواند تاثیر زیادی بر تمایل نوزاد به شیر خوردن داشته باشد.
 

یک متخصص اپتومتری :

شیشه های رنگی که سپری علیه 
بیماری های چشمی می شوند!

یک متخصص اپتومتری گفت: انتخاب صحیح رنگ عینک در محیط ها و شغل های 
متنوع، نقش مهمی در پیشگیری از بیماری های چشمی و پوست دارد.

محمد کی پور متخصص اپتومتری ؛ اظهار کرد: عینک های آفتابی به عنوان موثرترین 
فیلتر در برابر اشعه ی فرابنفش و طول موج های مخرب که در درازمدت سلامت شبکه 
چشم افراد را تهدید می کند، محسوب می شود در صورتی که  از استانداردهای لازم 
برخوردار باشند. وی تصریح کرد: متاسفانه غیراستاندارد بودن عینک ها با تشدید ضریب 
تابش اشعه های مضر و افزایش سایز مردمک چشم باعث بروز بیماری چشمی نظیر 

دژنراسیون ماکولا، خشکی چشم ،آب مروارید، و بیماری های پوستی می شود. 
 این متخصص اپتومتری با اشاره به این نکته که لزوما ارزان یا گران قیمت بودن عینک 
را نمی توان ملاک استانداردبودن قلمداد کرد، یادآور شد: دارا بودن یو وی 400 از شاخص 
ترین ویژگی عینک های آفتابی به شمار می رود که توسط دستگاه های یو وی متر در 
مراکز اپتومتری مشخص می شود.  وی افزود : تهیه عینک از موسسات معتبر و مراکز 
اپتومتری می تواند تا حد زیادی نگرانی های حاصل از غیر استاندارد بودن را مرتفع سازد. 
کی پور با بیان اینکه هر رنگی را نمی توان برای مشاغل و محیط های متنوع  انتخاب کرد، 
گفت: با وجود طیف متنوع رنگ عینک ها، بهترین گزینه برای اسکی و ورزش های برفی، 
لنزهای قهوه ای و زرد رنگ و برای فعالیت های روزمره نظیر رانندگی که مستلزم تشخیص 
درست رنگ است، لنزهای خاکستری مناسب است و برای افرادی که به نوعی با دریا و 
ورزش های آبی سروکاردارند عینک های پلاریزه، توصیه می شود. وی افزود: اندازه عینک 
به شکلی باشد که حد فاصل ابرو تا زیر گونه ها را تا حدی برای پیشگیری از تشدید چین 
و چروک و نازک شدن پوست زیر چشم و افزایش علایم خشکی چشم، بپوشاند.  وی 
تصریح کرد: با توجه به تابش همیشگی طیف فرابنفش در تمام فصول و حتی در روزهای 
ابری قطعا تمامی افراد در هر رده سنی نیاز به استفاده مستمر از عینک های آفتابی را دارند. 

متخصصان آمریکایی هشدار دادند؛

لیزر موهای بدن با ریسک بروز سرطان
 همراه است

 متخصصان پوست هشدار دادند لیزر موهای بدن توسط افراد آموزش ندیده یا تجهیزات 
ناکافی هم برای کارکنان بخش درمان و هم برای بیماران، ریسک سرطان را به همراه دارد. 
به گزارش  مهر، به گفته متخصصان دود ناشی از سوختن موها هم می تواند برای فرد و 
هم برای افرادی که در معرض آن قرار دارند بسیار مضر باشد چراکه حاوی مواد شیمیایی 

است که موجب سوزش مجاری هوا شده و در نهایت منجر به بروز سرطان می شوند.
دکتر گری گوآنگ در این باره می گوید: »از بین بردن موهای بدن با لیزر باید توسط 
پرسنل تعلیم دیده و با تجهیزات مناسب و کافی انجام شود چراکه می تواند هم برای 
پرسنل و هم برای بیمار خطرناک باشد.« به گفته وی، این شیوه درمان تنها باید در فضاهای 
دارای سیستم مناسب تهویه هوا و خارج کننده دود و بخار انجام شود. در این تحقیق، تیم 
پژوهش نمونه های مو دو فرد داوطلب را جمع آوری نموده، در ظروف شیشه ای مهر و 
موم کردند، تحت لیزر قرار داده و 30 ثانیه از دود لیزر را جمع آوری کردند. آنها با انجام 
این آزمایشات دریافتند 377 ترکیب شیمیایی در دود لیزر وجود دارد که 20 نمونه از 
آنها از جمله سموم زیست محیطی نظیر مونوکسیدکربن و 13 مورد از عوامل مشخص یا 

مشکوک بروز سرطان بودند.

محققان توصیه می کنند؛

مصرف بادام زمینی سلامت قلب را 
تضمین می کند

 به گفته محققان، مصرف بادام زمینی از قلب محافظت کرده و ریسک ابتلا به بیماری 
عروق کرونر را کاهش می دهد. 

به گزارش  مهر، مصرف روزانه بادام زمینی فواید زیادی برای سلامت دارد که از آن جمله 
می توان به حفظ سلامت قلب تا تامین مواد مغذی فراوان برای بدن و کاهش ریسک 
بیماری عروق کرونر در جهت کنترل چاقی اشاره کرد. به گفته محققان، بادام زمینی 
علاوه بر محتوای چربی مونواشباع نشده، حاوی سایر مواد مغذی نظیر ویتامین E، فولات، 
پروتئین و منگنز است که همگی موجب بهبود سلامت قلب می شوند. شماری از مطالعات 
جدید نشان می دهند بادام زمینی غنی از آنتی اکسیدان نیز هست و زنانی که حداقل در 
هفته 30 گرم بادام زمینی یا کره بادام زمینی می خورند 25 درصد کمتر در معرض ریسک 
ابتلا به سنگ کیسه صفرا هستند. به گفته کارشناسان تغذیه، می توان با مصرف کره بادام 
زمینی به جای کره یا گنجاندن آن در سالادها و پیش غذاها، مصرف منظم بادام زمینی 
را حفظ کرد. همچنین به گفته متخصصان، افرادی که حداقل دو بار در هفته مغزیجات 

آجیلی می خورند، کمتر از دیگران دچار اضافه وزن می شوند.

خوردنی های خوشمزه سرطانی 
انواع خوراکی های دودی مانند ماهی، برنج، گوشت، سوسیس،  کالباس، سس و پنیرهای 
دودی حاوی مواد شیمیایی مختلفی همچون هیدروکربن ها هستند که می توانند خطر ابتلا 

به سرطان را افزایش دهند. 
مصرف برخی از مواد غذایی خطر ابتلا به سرطان را کاهش می دهد، در مقابل انواع 
خوراکی های دودی مانند ماهی، برنج، گوشت، سوسیس،  کالباس، سس و پنیرهای دودی 
حاوی مواد شیمیایی مختلف ساطع  شده از دود مانند هیدروکربن  ها هستند و می توانند خطر 

ابتلا به سرطان را افزایش دهند.
در اینجا رایج ترین اقلام غذایی که شما را چند قدم به سرطان نزدیک می کنند، بیشتر 

معرفی شده اند؛ مواد غذایی ای که شاید هر روز به انواع مختلف مصرف شوند:
ذرت تفت داده شده

واقعیت این است که این نوع ذرت به تنهایی نمی تواند خطر ابتلا به سرطان را افزایش دهد 
اما اقلام غذایی این چنینی با کیسه هایی حاوی مواد شیمیایی به نام پرفلوئورواکتانوئیک اسید 
بسته بندی شده اند که مطالعات ثابت کرده این مواد شیمیایی خطر ناباروری در زنان و ابتلا به 

برخی از انواع سرطان را افزایش می دهند.
گوشت های فراوری شده

انواع این گوشت ها از قبیل سوسیس، هات داگ، بیکن و ... در بلندمدت خطر ابتلا به برخی 
سرطان های خاص از جمله سرطان روده بزرگ را افزایش می دهد. مطالعات نشان داده که 
مصرف بیش از 160 گرم از گوشت های فراوری شده در طول روز، خطر افزایش مرگ های 

ناشی از سرطان را در طول زمان تا 44 درصد افزایش می دهد.
کنسرو گوجه فرنگی

ماده شیمیایی بیس فنول در این کنسروها خطرناک است و اسیدیته گوجه فرنگی به احتمال 
زیاد منجر به حل بیس فنول در مواد غذایی می شود.

گوشت قرمز کبابی/ کباب کردن گوشت سفید مرغ
ساختار مولکولی و شیمیایی گوشت قرمز هنگام فرایند کبابی شدن تغییر می کند و خطر 

ابتلا به سرطان پروستات و سرطان سینه را افزایش می دهد.
نوشابه های گازدار

سودا پر از قند، رنگ  های غذایی و مواد شیمیایی است؛ این نوع نوشیدنی  ها بدن را اسیدی 
می  کنند و سلول  های سرطانی را پرورش می دهند. سودا یا آب گازدار یا آب کربناته، آبی است 

که در آن کربن دی اکسید، تحت فشار حل شده باشد.
روغن های هیدروژنه

روغن های هیدروژنه معمولاً برای ذخیره غذاهای فراوری شده استفاده می شود که می تواند 
به بیماری  های ناتوان کننده سیستم بدنی، مانند سرطان منجر شود.

غذاهای اصلاح شده ژنتیکی
مصرف این نوع محصولات غذایی یک نگرانی عمده از نظر ابتلا به انواع مشکلات سلامتی 

است و بهتر است محصولات آلی و ارگانیک جایگزین آنها شوند.
ماهی پرورشی

 ـماهی آزاد پرورشی کمبود ویتامین D دارد و اغلب با مواد  به گزارش آوای سلامت ـ
شیمیایی سرطان زا آلوده شده و آلوده به بی فنیل  های پلی کلرینه و آفت کش  ها است.

 نوشیدنی های الکلی
ثابت شده که مصرف نوشیدنی های الکلی در طول روز خطر ابتلا به سرطان سینه را در زنان 
تا 30 درصد افزایش می دهد. در واقع الکل دومین علت ابتلا به سرطان بعد از دخانیات است.

به تازگی دانشمندان کشتی تحقیقاتی شرکت نایتیلوس بزرگترین ماهی استخوانی 
جهان را مشاهده کردند.

این جانور که دانشمندان آن را مولامولا نامگذاری کره اند 28 ژوئیه در سواحل کالیفرنیای 
جنوبی مشاهده شده است.

مولامولا یا همان خورشید ماهی اقیانوس، سنگین ترین ماهی استخوانی شناخته شده 
در جهان است.

این تیم تحقیقاتی درباره این جانور توضیح دادند: این ماهی از یک لارو میکروسکوپی 
متولد شده و رشد می کند تا اینکه به یک غول 10 فوتی و 3000 پوندی تبدیل شود.

کشتی نایتیلوس یک کشتی تحقیقاتی 64 متری است که در حال حاضر در یک سفر 
چهار ماهه اکتشافی برای کاوش اقیانوس آرام شرقی در ویکتوریا واقع در بریتیش کلمبیا 

سر می برد.

چین از اولین نمونه یک اتوبوس تندرو رونمایی کرد که از روی همه خودروها و چراغهای 
راهنمایی عبور می کند.

در ماه مه تصاویری از طرح اولیه یک اتوبوس عجیب و بلند در اینترنت منتشر شد که از 
روی ترافیک عبور می کند. این "سامانه حمل ونقل اتوبوس هوایی" )TEB( با ظرفیت حمل 
1200 مسافر در مقایسه با شبکه ریلی زیرزمینی یا مترو بسیار اقتصادی است و راه حلی 
برای مشکل بزرگ ترافیک چین محسوب می شود. با این راه حل، نیازی به تغییر کاربری 
معابر یا زیرسازی کلی و هزینه بر معابر شهری نیست و اتوبوس های پرظرفیت می توانند 
با سرعت بالا و بدون ایجاد ترافیک در مسیرهای شهری، مسافران را جابه جا کنند. این 
سامانه نخستین بار در نمایشگاه فناوری چین معرفی شد و اکنون پس از چندین ماه، 
اولین نمونه آن ارائه شده است. نمونه کوچک "سامانه حمل ونقل اتوبوس هوایی 1" در 
شهر کینگهوانگداو در استان هبی رونمایی شد و نخستین سفر آزمایش خود را به طول 
300 متر انجام داد. در تصاویر منتشر شده از این اتوبوس بخش داخلی آن دارای 22 متر 
طول و نزدیک به هشت متر عرض است. ارتفاع این اتوبوس حدود پنج متر است و با ارتفاع 
نزدیک به دو متر از روی خودروها عبور می کند. نمونه اولیه این اتوبوس تندرو می تواند تا 
300 مسافر را حمل کرده و بر روی ریل های تعبیه شده در خیابان ها حرکت کند.  طرح 
این اتوبوس بزرگ ابتدا در سال 2010 و مجددا در نوزدهمین نمایشگاه بین المللی فناوری 
پیشرفته پکن ارائه شد.  سانگ یوژو، طراح این اتوبوس می گوید که نمونه های اولیه ساخته 
شده و اینکه پنج شهر نانیانگ، کینگهوانگداو، شنیانگ، تیانجین و ژوکو با شرکت توسعه 

فناوری TEB برای اجرای پروژه های آزمایشی قرارداد امضا کرده اند. 
این اتوبوس دارای 16 تایر بوده و توسط هشت جفت چرخ ریلی رانده می شود و می تواند 
با سرعت 40 تا 50 کیلومتر در ساعت سفر کند. البته روز گذشته این اتوبوس برقی با 

سرعت بسیار آرامتری حرکت کرد.

بزرگترین ماهی استخوانی جهان را ببینید

رونمایی از اتوبوسی که ترافیک را دور می زند
محققان مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران موفق 
شدند برای اولین بار پتانسیل ژنتیکی منحصر بفرد تولید 
سوختها و حلالهای زیستی تحت شرایط هوازی را ازیک 

باکتری نمک دوست بومی ایران شناسایی کنند.
دکتر سید ابوالحسن شاهزاده فاضلی ، رییس مرکز در 
خصوص این دستاورد گفت: در عصر حاضر و با اوج گرفتن 
بحران های زیست محیطی مانند گرمایش زمین عوامل موثر 
بر این پدیده همچون افزایش گازهای گلخانه ای مورد توجه 
جهانی قرار گرفته و اجماع جهانی برای مقابله با این عوامل 
مخرب زیست محیطی و کاهش تبعات آنها در حال شکل 

گیری است.
وی افزود: در این رابطه، آلودگی هوای ناشی از مصرف 
سوخت های فسیلی دارای سهم عمده ای از افزایش گازهای 
گلخانه ای است و در نتیجه در برنامه ریزی های بین المللی 
جایگزین  و  پاک  سوخت های  از  گیری  بهره  رویکرد 
بسیار مورد توجه قرار گرفته است. در کنار انرژی های نو 
همچون انرژی خورشیدی، بادی و اتمی استفاده از ظرفیت 
از گیاهان و همچنین  عظیم سوخت های زیستی که  
میکروارگانیسم ها تولید می شود از لحاظ اقتصادی بسیار 

توجیه پذیر بوده و به عنوان یک انرژی پاک حائز اهمیت 
است.

وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر دستیابی به منابع 
جدید سوخت های زیستی اعم از جامد، مایع و یا حتی گاز 
بخش مهمی از اهداف تحقیقاتی دانشمندان این حوزه را 
در بر می گیرد. در شناسایی منابع جدید همچنین راندمان 
و کارایی بالاتر و نیز کاهش هزینه فرایند تولید یکی از 

فاکتورهای مهم و تاثیرگذار است.
فاضلی در ادامه افزود: مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی 
ایران در راستای انجام رسالت ذاتی خود در شناسایی و 
حفظ و بهره برداری از ذخایر ژنتیکی کشور و در تداوم 
موفقیت های چشمگیر خود، با انجام یک برنامه ریزی بلند 
مدت به ایجاد زنجیره تحقیقاتی و پژوهشی از شناسایی 
نمونه های زیستی بومی ایران تا بهره برداری از انها همت 
گمارده است که به عنوان یک نمونه موفق از این مورد، 
شناسایی ظرفیت ژنتیکی تولید هوازی اتانول ، بوتانول و 
استون از باکتری "Nesterenkonia sp. strain F " است که 

تولید آنها در سطح آزمایشگاهی نیز به اثبات رسیده است.
رییس مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران، با بیان 

یک   ،  "Nesterenkonia sp. strain F" باکتری  اینکه 
باکتری شورپسند جداسازی شده از دریاچه نمک آران و 
بیدگل است که در مرحله اول توسط بانک میکروارگانیسم 
با  و  ایرانشناسایی  زیستی  و  ژنتیکی  ذخایر  ملی  مرکز 
شماره دسترسی IBRC-M 10223ذخیره سازی شده 
است، افزود: به جهت نتایج حاصله از بعضی از تست های 
آزمایشگاهی، جهت تولید آنزیم آمیلاز مورد توجه قرار 
گرفت و ژنوم آن به عنوان اولین پروژه توالی یابی ژنوم کامل 
باکتری بومی ایرانی مورد توالی یابی و شناسایی ژنتیکی 
قرار گرفت و در پایگاه اطلاعات ژنتیکی NCBI به نام ایران 

به ثبت رسید.
  بر اساس این گزارش، محققان بانک مولکولی مرکز 
ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران موفق به شناسایی ظرفیت 
ژنتیکی و  مسیر بیوشیمیایی تولید اتانول، بوتانول و استون 
به عنوان سوخت ها و حلالهای زیستی از این باکتری شدند 
که این یافته در همکاری علمی با دپارتمان مهندسی شیمی 
دانشگاه اصفهان مورد بررسی دقیق آزمایشگاهی قرار گرفت 
و قابلیت تولید هوازی این محصولات که در نوع خود می 

تواند انقلابی در این زمینه باشد مورد تایید قرار گرفت.

پژوهشگران دانشگاه کاشان با تولید یک نوع نانوذره مغناطیسی و به کارگیری آن در یک 
ساختار نانوکامپوزیتی موفق شدند پوشش های ضد آتش برای صنایع هوافضا، خودروسازی 

و لوازم خانگی تولید کنند.
 اصطلاح ضد آتش به طیف وسیعی از مواد شیمیایی اطلاق می شود که به مواد تولید 
شده ای مانند پلاستیک ها، پارچه ها و پوشش ها اضافه می شوند.این مواد با ممانعت از انجام 
یکسری واکنش شیمیایی در شعله و یا با ایجاد یک پوشش محافظ بر روی سطح، گسترش 
شعله را مهار می کنند. این مواد ممکن است با ماده زمینه ترکیب شوند و یا به صورت 
شیمیایی با آن پیوند برقرار کنند.دسته  اول به نام مواد افزودنی ضد حریق و دسته  دوم مواد 
ضد حریق انفعالی نامیده می شود. بهره گیری از فناوری نانو در تولید این پوشش ها مورد 
توجه بسیاری از محققان قرار گرفته است.پروفسور مسعود صلواتی نیاسری عضو هیأت 
علمی دانشگاه کاشان با اشاره به پرکننده های متداول مورد استفاده برای بهبود خواص 
مواد پلیمری و اشکالات به وجود آمده ناشی از حضور این افزودنی ها، گفت: در گذشته 
برای دستیابی به خواص بهتر، مواد پلیمری با ترکیبات معدنی طبیعی و سنتزی، به  صورت 
کامپوزیت در آورده می شدند. پرکننده های متداول از مواد گوناگون و در اشکال مختلف مانند 
ذرات کربنات کلسیم، الیاف شیشه و یا ذرات صفحه ای شکل خاک رس تهیه می شوند.وی 
ادامه داد: البته در بیشتر مواقع افزایش پرکننده ها همراه با اشکالاتی نظیر شکنندگی، ترد 
شدن، افزایش وزن و کدری خواهد بود و در این پژوهش از خاصیت مغناطیسی در جهت 
ایجاد مانع در برابر نفوذ شعله، حرارت و اکسیژن به پلیمر سوختنی استفاده شده است.

نیاسری یادآور شد: در این طرح یک جایگزین غیر سمی مؤثر برای دیرسوز کننده های 
متداول مانند ترکیبات سرطان زای آروماتیک هالوژن دار معرفی کردیم.وی در خصوص 
نحوه  استفاده از فناوری نانو در این پژوهش، توضیح داد: پلی ونیل الکل یک پلیمر پرکاربرد 
است که در بسیاری از صنایع مورد استفاده قرار می گیرد. یکی از معایب عمده  این پلیمر، 
مقاومت حرارتی نسبتا پایین و اشتعال پذیری بالای این پلیمر است.محقق این طرح با بیان 
این که پرکننده های معمولی به دلیل عدم پخش مناسب و ایجاد ساختار دوفازی موجب 
ضعیف شدن خواص مکانیکی این پلیمر می شوند، خاطرنشان کرد: استفاده از ذرات در 
ابعاد نانو و ایجاد ساختار نانوکامپوزیتی این مشکل را مرتفع کرده و سرعت تخریب پلیمر 
را در برابر حرارت کاهش می دهد.وی به بیان مراحل انجام این طرح پرداخت و اظهار کرد: 
در ابتدا نانوذرات مغناطیسی اکسید آهن با روش رسوب گیری شیمیایی ساده  شیمیایی 
سنتز شدند. اثر عوامل مختلف مانند غلظت و نسبت بر روی مورفولوژی نانوذرات بررسی 
شد. پس از ساخت و تأیید نانوساختارها با انواع میکروسکوپ های الکترونی و آنالیزهای 
طیف سنجی، نانوذرات به بستر پلیمری اضافه شدند.عضو هیات علمی دانشگاه کاشان اضافه 
کرد: در بخشی دیگر، نانوذرات به صورت درجا در محلول آبی پلی ونیل الکل بدون نیاز به 
اتمسفر بی اثر تهیه شد و آزمون های مقاومت در برابر آتش و دیرسوز شوندگی انجام گرفت.

وی با تاکید بر این که این پوشش ها در مقیاس آزمایشگاهی تولید شده اند، افزود: از این 
پوشش می توان در صنایعی نظیر صنایع هوافضا، خودروسازی و صنایع تولید لوازم خانگی 

استفاده کرد.

شناسایی پتانسیل ژنتیکی تولید سوخت ها تحت شرایط هوازی از باکتری نمک

ساخت نانوپوشش های ضد حریق با کاربرد در صنایع هوافضا و خودروسازی



اجتماعی 6

حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی در دیدار آ معاون وزیر بهداشت مطرح کرد:

 اهتمام هرچه بیشتر به پیشرفت
 در عرصه بهداشت و درمان 

نماینده آیت الله سیستانی در ایران با اشاره به اینکه ایران در عرصه بهداشت، درمان و امور 
پزشکی به موفقیت های بسیاری دست یافته است، گفت: امیدواریم که پیشرفت ها در عرصه 

پزشکی همچنان ادامه داشته باشد. 
حجت الاسلام والمسلمین سیدجواد شهرستانی صبح دیروز در دیدار آقاجانی معاون وزیر 
بهداشت درمان و آموزش پزشکی خدمت به مردم را نعمتی ارزشمند از جانب خداوند متعال 
توصیف کرد و گفت: باید قدر این فرصت را دانسته و از فرصتی که برای خدمت به مردم برای 

شما مهیا شده است نهایت استفاده را ببرید.
وی با اشاره به اینکه ایران در عرصه بهداشت، درمان و امور پزشکی به موفقیت های بسیاری 
دست یافته است، خاطرنشان کرد: باید با خلوص نیت همواره در مسیر خدمت به مردم 
حرکت کرده و امیدواریم که پیشرفت ها در عرصه پزشکی همچنان ادامه داشته باشدمحمد 
حاجی آقاجانی معاون درمان وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی نیز در این دیدار به 
ارائه گزارشی از برنامه های این وزارتخانه پرداخت و اظهار کرد: دولت با اجرای طرح تحول 

نظام سلامت تلاش می کند که خدمات درمانی را با هزینه های اندک به مردم ارائه دهد.

فرمانده انتظامی استان قم :

گفتمان اصلی جامعه باید قرآنی باشد
فرمانده انتظامی استان قم با تاکید بر اینکه  گفتمان اصلی جامعه باید قرآنی باشد. گفت: 
گفتمان اصلی جامعه باید قرآنی باشد. اگر به دنبال جامعه ای آرمانی هستیم که در آن آسیب 

اجتماعی و بی بند باری نباشد باید گفتمان آن بر اساس قرآن باشد.
سردار کاظم مجتبایی در جشنواره قرآنی فرماندهی انتظامی استان قم، با اشاره به برخی از 
مفاهیم کابردی در قرآن کریم، اظهارداشت: ذکر مفاهیم کاربردی همچون تفکر، رحمت، 
تذکر و داوری، کارکرد مقدماتی قرآن هستند و اصل نزول قرآن که معجزه رسول خداست 

چیزی جز خارج کردن انسان ها از ظلمت و هدایت به سوی نور نیست. 
وی افزود:مفاهیمی مانند پروردگار، قرآن، اسلام، عدالت، محبت و کرامت مفاهیم واقعی و 
دریچه های روشنایی هستند انسان اگر به دستورات خدا عمل کرد به روشنایی دست پیدا 

کرده است. 
فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد: ظلمت چیزی جز شیطان، ظلم، تفاخر، نفاق و تجاوز 
نیست.  وی با بیان اینکه قرآن کریم در دنیای دور و نزدیک مشاهده می شود، افزود:جامعه ای 
که به دنبال حقیقت، نور و روشنایی است به محبت، عدالت و کرامت نگاه ویژه خواهد داشت. 
سردار مجتبایی با اشاره به اینکه تمامی ویژگی ها در انسانی که به روشنایی رسیده در قرآن 
کریم آمده، تصریح کرد: شناخت دنیا و طبیعت شناخت قرآن است.  فرمانده انتظامی استان 
قم با تاکید بر اینکه گفتمان اصلی جامعه باید قرآنی شود، افزود: اگر به دنبال جامعه ای آرمانی 
هستیم که در آن آسیب اجتماعی و بی بند باری نباشد باید گفتمان آن بر اساس قرآن باشد.  
سردار مجتبایی سپس به فعالیت های قرآنی کارکنان فرماندهی انتظامی استان قم اشاره کرد 
و گفت: آمارها امیدواکننده اما انتظارات بسیار بالاتر از این است در حفظ 10، 15 و حفظ کل 

و همچنین تفسیر قرآن کریم باید تلاش بیشتری شود. 

معاون اجتماعی فرمانده انتظامی استان قم 

عدم آموزش از سوی والدین
 منجر به ابهام آینده فرزندان می شود

معاون اجتماعی استان قم گفت: عدم آموزش صحیح والدین به فرزندان ، آینده نوجوانان و 
جوانان را دچار ابهام می کند. 

سرهنگ  احمد صادقی  در نشست کارگروه اجتماعی استان که با حضور مدیران کل استان 
قم و به ریاست معاون سیاسی استانداری با هدف برون رفت از آسیب های اجتماعی بویژه 
کاهش طلاق در محل صداوسیمای استان برگزار شد، اظهار داشت:ریشه اکثر آسیب های 
اجتماعی منجمله طلاق به رفتار نابهنجار افراد در دوران مجردی و غفلت های گذشته بر 

می گردد. 
وی افزود: عدم آموزش صحیح والدین به فرزندان، قرار گرفتن آنها در گروه دوستان که معمولًا 
با تجربه های تلفنی هم همراه است آینده نوجوانان و جوانان را دچار ابهام می کند و آن وقت 
که به سن ازدواج می رسند دچار تعارض و کشمکش های درونی می شوند و مرتباً زن و 

شوهر به یکدیگر اتهام می زنند و دیوار بی اعتمادی را به پهنای طلاق بالا می برند. 
سرهنگ صادقی تصریح کرد: اگر خانواده ها بتوانند با یک برنامه صحیح توام با آموزش با 
فرزندانشان همراه شوند و مانند دوست در کنار آنها قرار گیرند نه تنها آینده آنها تباه نمی شود 

بلکه با راهنمایی ازدواج موفقی هم خواهند داشت.

بازدید معاون وزیر بهداشت
 از پروژه های بیمارستانی در قم

 معاون وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی از روند اجرای پروژه های بیمارستانی در قم 
بازدید کرد و در جریان وضعیت پیشرفت این پروژه ها قرار گرفت. 

محمد حاجی آقاجانی که  دیروز برای بازدید از وضعیت بهداشت و درمان در قم به این استان 
سفر کرده است پس از دیدار با حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی، به بیمارستان شهدای 
نیروگاه رفت تا در جریان وضعیت اجرای این پروژه قرار گیرد.بیمارستان شهدای نیروگاه 
دارای 172 تخت بیمارستانی بوده و در هفت طبقه احداث شده است.طبق اعلام صورت 
گرفته قرار است که این بیمارستان در نیمه دوم امسال به بهره برداری رسیده و در چرخه 
خدمت رسانی به مردم قرار گیرد.بازدید معاون وزیر بهداشت همچنین در ادامه بازدیدهای 
خود به بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( رفت و از بخش های مختلف این بیمارستان در دست 
احداث بازدید کرد.بیمارستان امیرالمومنین در کنار بیمارستان شهید بهشتی در هشت طبقه 
ساخته شده و دارای 220 تخت بیمارستانی است.احداث این بیمارستان توسط خیرین و 
تجهیز آن توسط وزارت بهداشت انجام می شود و طبق اعلام صورت گرفته قرار است که 

بیمارستان امیرالمومنین دهه فجر امسال به بهره برداری برسد.

همزمان با دهه کرامت 

مجهزترین دستگاه آنژیوگرافی کشور درقم 
به بهره برداری رسید

همزمان با دهه کرامت و با حضور معاون وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی مجهزترین 
دستگاه آنژیوگرافی در بیمارستان شهید بهشتی قم آغاز به کار کرد.به گزارش روابط 
عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، همزمان با دهه کرامت و سالروز ولادت حضرت فاطمه 
معصومه)س( مجهزترین دستگاه آنژیوگرافی در بیمارستان شهید بهشتی قم به بهره برداری 
رسید.این دستگاه دومین دستگاه آنژیوگرافی در بیمارستان است که با کمک 900 میلیون 
تومانی خیرین سلامت و همچنین 3 میلیارد و 100 میلیون تومانی وزارت بهداشت خریداری 
شده است.ماهانه 400 بیمار به بیمارستان شهید بهشتی قم برای انجام عمل آنژیوگرافی و 
آنژیوپلاستی مراجعه می کنند که با راه اندازی این دستگاه ظرفیت خدمات گسترده خواهد 

شد.

فرمانده انتظامی شهرستان چابهار خبرداد:

سرقت اینترنتی مهمان ازمیزبان
فرمانده انتظامی شهرستان چابهاراز دستگیری سارق اینترنتتی توسط پلیس فتا خبر داد.

سرهنگ محمد نور بخش  در تشریح این خبر گفت: با مراجعه شهروندی مال باخته به 
پلیس فتا و اظهار وی در خصوص برداشت غیر مجاز و بدون اطلاع از حساب بانکی پس از 
ثبت اظهارات شاکی و تشکیل پرونده رسیدگی به موضوع در دستور کار پلیس فتا شهرستان 
قرار گرفت.   وی بیان کرد: ماموران پس از تحقیقات و بررسی تراکنش های بانکی شاکی و 
جمع آوری مستندات و مدارک، متهم را شناسایی وهماهنگی لازم در خصوص دستگیری 
وی انجام گرفت. فرمانده انتظامی شهرستان چابهار اظهار داشت: پس از حضور متهم در 
پلیس فتا وی به بزه ارتکابی خود معترف و عنوان کرده که بنده که از نزدیکان شاکی می 
باشم ،و در مهمانی که در منزل شاکی بودم با شگرد خاص اعتماد وی را به خودم جلب 
کرده و میزبان کارت بانکی خود را در اختیار من قرار داد، من هم با سوء استفاده از اعتماد 
وی با اختصاص دادن رمز دوم به دفعات متعدد اقدام به خرید اینترنتی و همچنین پرداخت 
قبوض می کردم . سرهنگ نور بخش درپایان با اشاره به اینکه متهم با تشکیل پرونده به 
مرجع قضایی معرفی گردید خاطر نشان کرد: فرصت طلبان همواره در کمین افراد ناآگاه 
قرارداشته و از کوچکترین فرصت ها نهایت بهره را می برند دراین راستا توصیه می شود 
شهروندان گرامی همواره با تغییر رمز دوم کارت بانکی بصورت مستمر، خود را درمقابل 

چنین تهدیداتی ایمن کنند.

فرمانده دریابانی استان بوشهر :

لامپ های قاچاق 23 میلیاردی
 فرصت روشن شدن نیافتند 

فرمانده دریابانی استان بوشهر از توقیف یک فروند شناور حامل 23 میلیارد ریال لامپ 
قاچاق خبر داد.  سردارقلندر لشکری  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: 
دریابانان استان بوشهر با تمام توان برای تحقق اقتصاد مقاومتی از طریق مبارزه جدی از ورود 
غیرقانونی کالا به کشور جلوگیری می کنند.وی با اشاره به گشت زنی مستمر و کنترل دقیق 
نوار مرز از طریق تجهیزات الکترونیکی و اپتیکی از سوی دریابان، گفت: ماموران دریابانی 
روز گذشته حین کنترل ورود شناورها به کشور به یک فروند کشتی مشکوک شده و آن را 
توقیف کردند. فرمانده دریابانی استان بوشهر تصریح کرد: در بازرسی از شناور توقیفی، 183 
هزارو456 عدد لامپ حبابی ، 85 هزارو 400 عدد لامپ رشته ای ، 71 هزار و 900 عدد 
لامپ هالوژن ، 39 هزار عدد لامپ شمعی ، یک هزار و 440 دستگاه پروژکتور ال ای دی 
و یک هزار و 600 عدد لامپ ساده کشف شد.سردار" لشکری" با اشاره به دستگیری 7 
قاچاقچی در این رابطه، گفت: کارشناسان ارزش ریالی محموله مکشوفه را 23 میلیارد و 507 

میلیون و 240هزار ریال برآورد کردند.

رئیس سازمان امداد و نجات اعلام کرد:

4 کشته و 705 بی خانمان  بر اثر سیل و آبگرفتگی 
رئیس سازمان امداد و نجات از پایان سیل در 10 استان کشور و مرگ 4 نفر و اسکان 
اضطراری 705 نفر خبر داد. ناصر چرخساز از پایان عملیات امداد رسانی به سیل زدگان 
10 استان کشور خبر داد.وی گفت: از چهارم مرداد تا امروز سیل در 10 استان سیستان و 
بلوچستان، فارس، کرمان، گلستان، سمنان، خراسان رضوی و جنوبی، هرمزگان، آذربایجان 
شرقی و غربی؛ 25 شهرستان را تحت تاثیر قرار داد.رئیس سازمان امداد و نجات ادامه داد: 
در مجموع 68 شهر، روستا و مناطق عشایر نشین به 2 هزار و 143 نفر امداد رسانی شد و 
با برپایی 139 دستگاه چادر، 705 نفر به صورت اضطراری اسکان داده شدند.وی با اشاره به 
نجات 33 نفر از مرگ و انتقال آنها به مناطق امن گفت: 2 نفر مجروح به بیمارستان منتقل و 
5 نفر نیز به صورت سرپایی درمان شدند. چرخساز با اشاره به تخلیه آب و لجن از 27 واحد 
مسکونی گفت: در این مدت 101 دستگاه خودرو که در سیلاب گیر افتاده بوند، رهاسازی 
شده است.وی در ادامه به اقلام توزیع شده میان سیل زدگان اشاره کرد و افزود: 650 تخته 
پتو، 212 تخته موکت، 240 ست شستشو، هزار و 152 کیلوگرم نایلون، هزار و 843 قوطی 

کنسرو توسط 305 امدادگر میان سیل زدگان توزیع شده است.

 زنی که در نوروز امسال دست به جنایت هولناکی زده بود ، 
در پایگاه پلیس آگاهی تهران لب به اعتراف گشود.

به گزارش خبرنگار حوزه حوادث گروه اجتماعی باشگاه 
خبرنگاران جوان، ساعت 6:30 ، دوم فرودین ماه امسال 
ماموران کلانتری 106 خزانه در تماس عوامل اورژانس در 
جریان فوت مشکوک دختر بچه 4 ساله ای به نام سارا 
در خانه اش قرار گرفتند.ماموران کلانتری با حضور در 
محل و در تحقیقات اولیه پی بردند که مادر جوان وقتی 
از خواب بیدار می شود متوجه حال بد دخترش شده 
و با اعزام تیم های امدادی در محل مرگ سارا کوچولو 

تایید شده است.
 پرونده در اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ :

با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "مرگ مشکوک دختر 
4 ساله" به دستور بازپرس منافی آذر از شعبه سوم دادسرای 

ناحیه 27 تهران ، پرونده جهت رسیدگی در اختیار اداره دهم 
ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت. 

اظهارات مادر جوان
مادر جوان که مریم 30 ساله نام دارد با حضور در اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ در اظهاراتش به کارآگاهان 
گفت: شب قبل حادثه سارا سرگرم بازی بود و بعد از شام کنار 
من خوابید که صبح وقتی بیدار شدم دیدم سارا نفس نمی 
کشد که با جیغ و فریاد از برادرهایم کمک خواستم که آنها با 
اورژانس تماس گرفتند و وقتی پزشکان برای کمک آمدند از 

مرگ دخترکوچولویم خبر دادند.
 مشخص شدن علت مرگ

در این مرحله بازپرس پرونده دستور داد تا جسد دختر 
کوچولو در اختیار تیم پزشکی قانونی قرار گیرد که کارشناسان 
پزشکی قانونی در حالیکه هیچ آثار ضرب و شتم روی بدن 

سارا نبود در آزمایش های سم شناسی علت مرگ دختر 
کوچولو را خوردن قرص متادون اعلام کردند.

 دستگیری مریم به عنوان متهم اصلی پرونده
مریم در تحقیقات کارآگاهان اداره 10 پلیس آگاهی تهران 
بزرگ سعی داشت خود را بی گناه معرفی کند اما وقتی در 

برابر نظریه پزشکی قانونی قرار گرفت مجبور به اعتراف شد.
 کارآگاهان در این مرحله پی بردند که چندی پیش پدر 
سارا کوچولو به خاطر اعتیاد و سرقت به زندان افتاده است و 
مریم نیز به صورت غیابی اقدام به طلاق گرفتن از همسرش 

کرده است. 
مادر ساراکوچولو به کارآگاهان گفت: بیکار بودم و هیچ 
درآمدی برای تامین زندگی ام نداشتم و پس از جدایی در 
کنار خانواده ام زندگی می کردم و این در حالی بود که 
مادرشوهرم نیز برای کمک به زندگی نوه اش با اصرارهای 
من ماهانه 50 هزارتومان پرداخت می کرد و به دنبال تغییر 

در زندگی ام بودم.
 وی در اظهاراتش ادامه داد: خواستگارهای زیادی داشتم 
اما همه آنها به خاطر دخترم راضی به زندگی با من نبودند و 
آخرین خواستگارم حاضر به ازدواج با من شد اما وقتی دید 
دختر 4 ساله دارم از زندگی با من صرف نظر کرد به همین 
خاطر تصمیم گرفتم دخترم را که مانع ازدواج من و پیشرفتم 

شده را از زندگی ام حذف کنم. 
این مادر ادامه داد: شب حادثه چند قرص متادون به دخترم 
دادم و با هم خوابیدیم که نیمه های شب متوجه بد بودن 
حالش شدم اما روی سرش پتو کشیدم تا چیزی نبینم و صبح 
وقتی مطمئن شدم سارا فوت کرده با سر وصدا از برادرانم 

کمک خواستم.
 سرهنگ کارآگاه حمید مکرم ، معاون مبارزه با جرایم 
جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام این خبر گفت:در 
حال حاضر مادر جوان به دستور مقام قضایی در بازداشت 
موقت به سر می برد و تحقیقات تکمیلی در این راستا ادامه 

دارد. 

 مدیرعامل بانک سپه از دستگیری یکی از بزرگترین بدهکاران بانکی با همکاری قوه قضائیه 
خبرداد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، محمدکاظم چقازردی از دستگیری یکی 
از بزرگترین بدهکاران بانکی با همکاری قوه قضائیه و اداره 28 پلیس آگاهی تهران و با دستور 
سرپرست دادسرای امور اقتصادی خبرداد.مدیرعامل بانک سپه گفت: با طرح شکایت کیفری 
مبنی بر تحصیل مال از طریق نامشروع و صدور چک بلامحل در دادسرای امور اقتصادی و 
دادگستری شهرستان قزوین، یکی از بزرگترین بدهکاران بانک سپه با رقم بدهی بالغ بر یکهزار 
و 500 میلیارد ریال دستگیر شد.وی افزود: این بدهکار که بخش عمده وجوه مذکور را به نحو 
نامشروع تحصیل کرده و از سال 1386 تاکنون متواری بود، به چنگال قانون گرفتار شد.رئیس 
هیأت مدیره بانک سپه گفت: متهم که پیش از این برغم صدور احکام قضایی متعدد علیه وی 
و گذشت بالغ بر 4سال از صدور حکم، تاکنون دستگیر نشده بود با پیگیری و شناسایی محل 
اختفای وی توسط کارکنان بانک سپه و با همکاری نیروی انتظامی و اداره 28 پلیس آگاهی 
تهران و اخذ دستور از سرپرست دادسرای امور اقتصادی، طی عملیات پیچیده پلیسی در عصر 
روز چهارشنبه ششم مردادماه 95 دستگیر و روانه زندان شد.وی افزود: پرونده جهت اعمال 

مجازات قانونی و استرداد وجوه بیت المال، تحویل مقامات قضایی شده است.

 رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری دو سارق کیف قاپ و 
اعتراف متهمان به 24فقره سرقت در قم خبر داد. 

سرهنگ احمد کرمی ، اظهارداشت:در پی وقوع چندین فقره سرقت کیف قاپی که 
اغلب از افراد عرب زبان بودند، موضوع در دستور کار مأموران آگاهی استان قم قرار 
گرفت. به گفته وی با گسترده نمودن دامنه تحقیقات سرانجام فردی سابقه دار در این 

رابطه شناسایی و حین سرقت تحت تعقیب کارآگاهان این پلیس قرار گرفت.
 رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:با دستگیری متهم همدست وی نیز شناسایی و 

پس از دستگیری متهمان به 24 فقره سرقت کیف قاپی اعتراف کردند.
 وی گفت: همدست متهم که در گذشته با سرقت های متعدد کیف قاپی روانه زندان 
و با تحمل چهار ماه حبس از زندان آزاد شده بود، اذعان کرد، به عنوان کارگر مسافرخانه 
و اماکن خدماتی مشغول به فعالیت بوده و از این طربق مالباختگان را شناسایی، تعقیب 
و در فرصت مناسب کیف آن ها سرقت می کرده است. رئیس پلیس آگاهی استان قم 
گفت: نهایتاً متهمان پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی استان شدند.

جزییات جنایت هولناک در نوروز 95

 زن جنایتکار: به خاطر ازدواج مجدد، دختر 4 ساله ام را کشتم! 
قتل دختر 4 ساله به خاطر ازدواج مجدد

مدیرعامل بانک سپه  تشریح کرد:

جزییات بیشتر  ازدستگیری بدهکار بزرگ بانکی 
رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

اعتراف سارقان کیف قاپ به 24فقره سرقت در قم

حضرت فاطمه معصومه )س( در روز اول ذیقعده سال 173 هجری 
در شهر مدینه چشم به جهان گشود. این بانوی بزرگوار، از همان آغاز، 
در محیطی پرورش یافت که پدر و مادر و فرزندان، همه به فضایل 
اخلاقی آراسته بودند. عبادت و زهد، پارسایی و تقوا، راستگویی و 
بردباری، استقامت در برابر ناملایمات، بخشندگی و پاکدامنی و نیز 
یاد خدا، از صفات برجسته این خاندان پاک سیرت و نیکو سرشت 
به شمار می رفت. پدران این خاندان، همه برگزیدگان و پیشوایان 

هدایت بودند.....
سرچشمه دانش

حضرت معصومه )س( در خاندانی که سرچشمه علم و تقوا و 
فضایل اخلاقی بود، پرورش یافت. پس از آنکه پدر بزرگوار آن بانوی 
گرامی به شهادت رسید، فرزند ارجمند آن امام، یعنی حضرت رضا 
)ع( عهده دار امر تعلیم و تربیت خواهران و برادران خود شد و مخارج 
آنان را نیز بر عهده گرفت. در اثر توجهات زیاد آن حضرت، هر یک 
از فرزندان امام کاظم )ع( به مقامی والا دست یافتند و زبانزد همگان 
گشتند. ابن صباغ ملکی در این باره می گوید: هر یک از فرزندان ابی 
الحسن موسی معروف به کاظم، فضیلتی مشهور دارد.بدون تردید بعد 
از حضرت رضا )ع( در میان فرزندان امام کاظم)ع( حضرت معصومه 
)س( از نظر علمی و اخلاقی، والا مقام ترین آنان است. این حقیقت 
از اسامی، لقب ها، تعریف ها و توصیفاتی که ائمه اطهار )ع( از ایشان 
نموده اند، آشکار است و این حقیقت روشن می سازد که ایشان نیز 

چون حضرت زینب )س( "عالمه غیر معلمه" بوده است.
مظهر فضایل

حضرت فاطمه معصومه )س( مظهر فضایل و مقامات است. روایات 
معصومان )ع( فضیلت ها و مقامات بلندی را به آن حضرت نسبت می 

دهد. امام صادق )ع( در این باره می فرمایند:
آگاه باشید که برای خدا حرمی است و آن مکه است؛ و برای پیامبر 
خدا حرمی است و آن مدینه است. و برای امیر مومنان حرمی است 
و آن کوفه است. بدانید که حرم من و فرزندانم بعد از من، قم است. 
آگاه باشید که قم، کوفه کوچک ماست، بدانید بهشت هشت دروازه 
دارد که سه تای آن ها به سوی قم است. بانویی از فرزندان من به نام 
فاطمه، دختر موسی، در آن جا رحلت می کند که با شفاعت او، همه 

شیعیان ما وارد بهشت می شوند.
مقام علمی حضرت معصومه )س(

حضرت معصومه )س( از جمله بانوان گرانقدر و والا مقام جهان 
تشیع است و مقام علمی بلندی دارد. نقل شده که روزی جمعی 
از شیعیان، به قصد دیدار حضرت موسی بن جعفر )ع( و پرسیدن 
پرسش هایی از ایشان، به مدینه منوره مشرف شدند. چون امام کاظم 
)ع( در مسافرت بود، پرسش های خود را به حضرت معصومه )س(

که در آن هنگام کودکی خردسال بیش نبود، تحویل دادند. فردای آن 
روز برای بار دیگر به منزل امام رفتند، ولی هنوز ایشان از سفر برنگشته 
بود. پس به ناچار، پرسش های خود را باز خواستند تا در مسافرت 
بعدی به خدمت امام برسند، غافل از این که حضرت معصومه )س(

جواب پرسش ها را نگاشته است. وقتی پاسخ ها را ملاحظه کردند، 
بسیار خوشحال شدند و پس از سپاسگزاری فراوان، شهر مدینه را 
ترک گفتند. از قضای روزگار در بین راه با امام موسی بن جعفر )ع( 
مواجه شده، ماجرای خویش را باز گفتند. وقتی امام پاسخ پرسش ها 

را مطالعه کردند، سه بار فرمود: پدرش فدایش .
فضیلت زیارت

دعا و زیارت، پر و بال گشودن از گوشه تنهایی، تا اوج با خدا بودن 
است. دعا و زیارت، جامی است زلال از معنویت ناب درکام عطشناک 
زندگی؛ و زیارت حرم معصومه )س(، بارقه امیدی در فضای غبارآلود 
زمانه، فریاد روح مهجور در هنگامه غفلت و بی خبری، و نسیمی 
فرحناک و برخاسته از باغستان های بهشت است. زیارت مرقد فاطمه 
معصومه )س(، به انسان اعتماد به نفس می دهد، و او را از غرق شدن 
در گرداب نو میدی باز می دارد و به تلاش بیشتر دعوت می کند. 
زیارت مزار با صفای کریمه اهل بیت )س(، سبب می شود که زائر 
حرم، خود را نیازمند پروردگار ببیند، در برابر او خضوع کند ، از مرکب 
غرور و تکبر- که سرچشمه تمامی بدبختی ها و سیه روزی هاست- 
فرو آید و حضرت معصومه )س( را واسطه درگاه پروردگار عالمیان 
قرار دهد. بر همین اساس است که برای زیارت آن حضرت، پاداش 
بسیار بزرگی وعده داده شده و آن، ورود به بهشت است. در این باره 
از امام جواد )ع( نقل شده که فرمود: هر کس عمه ام را در قم زیارت 

کند، بهشت از آن اوست.
برگزیدن شهر قم

پس از آنکه حضرت معصومه )ع( به شهر ساوه رسید، بیمار شد 
چون توان رفتن به خراسان را در خود ندید، تصمیم گرفت به قم برود. 
یکی از نویسندگان در این باره که چرا حضرت معصومه )س( شهر قم 
را برگزید، می نویسد: بی تردید می توان گفت که آن بانوی بزرگ، 
روی ملهم و آینده نگر داشت و با توجه به آینده قم و محوریتی که 
بعدها برای این سرزمین پیش می آید - محوریتی که آرامگاه ایشان 
مرکز آن خواهد بود - بدین دیار روی آورد. این جریان به خوبی روشن 
می کند که آن بانوی الهی، به آینده اسلام و موقعیت این سرزمین 
توجه داشته و خود را با شتاب بد ین سر زمین رسانده و محوریت و 

مرکزیت آن را با مدفن خود پایه ریزی کرده است.
غروب غمگین

حضرت فاطمه)س( پس از ورود به شهر قم، تنها هفده روز در 
قید حیات بود و سپس دعوت حق را لبیک گفت و به سوی بهشت 
برین پرواز کرد. این حادثه در سال 201 هجری رخ داد. سلام بر این 
بانوی بزرگوار اسلام از روز طلوع تا لحظه غروب. درود بر روح تابناک 
معصومه )س( که اینک آفتاب حرم باصفایش، زمین قم را نورانی 
کرده است. سلام بر سالار زنان جهان و فرزند پیام آوران مهر و مهتران 
جوانان بهشتی. ای فاطمه! در روز قیامت، شفیع ما باش که تو در نزد 

خدا، جایگاهی ویژه برای شفاعت داری.
زیارت حضرت معصومه )س( از منظر روایات

درباره فضیلت زیارت حضرت معصومه )س( روایات فراوانی از 
پیشوایان معصوم رسیده است. از جمله، هنگامی که یکی از محدثان 
برجسته قم، به نام سعد بن سعد به محضر مقدس امام رضا )س( 
شرفیاب می شود، امام هشتم خطاب به ایشان می فرماید: ای سعد! از 
ما در نزد شما قبری است. سعد می گوید: فدایت شوم! آیا قبر فاطمه 
دختر موسی بن جعفر )س( را می فرمایید؟ می فرماید: آری، هر کس 
او را زیارت کند، در حالی که به حق او آگاه باشد، بهشت از آن اوست.

پیشوای جهان تشیع امام جعفر صادق )س( نیز در این باره می 
فرماید: هر کس او را زیارت کند، بهشت بر او واجب گردد. و در حدیث 

دیگری آمده است: زیارت او، هم سنگ بهشت است.
زیارت مأثور درباره حضرت معصومه )ع(

یکی از ویژگیهای حضرت معصومه )س(، ورود زیارتنامه ای از 
سوی معصومان )س( درباره ایشان است که پس از حضرت فاطمه 
زهرا )س(، او تنها بانوی بزرگواری است که زیارت مأثور دارد. بانوان 
برجسته ای چون: آمنه بنت وهب، فاطمه بنت اسد، خدیجه بنت 
خویلد، فاطمه ام البنین، زینب کبری، حکیمه خاتون و نرجس خاتون 
که هیچ شک و تردیدی در مقام بلند و جایگاه رفیع آن ها نیست. هیچ 
کدام زیارت مأثور از سوی معصومان )س( ندارند و این، نشاندهنده 
مقام والای این بانوی گرانقدر اسلام است. باشد که شیعیان و پیروان 
اهل بیت عصمت و طهارت)س( به ویژه بانوان، این مقام بزرگ و 
عالی را پاس بدارند و همواره الگو و مظهر عفاف و تقوا و حیا باشند. 
تنها در این صورت است که روح باعظمت این بانوی بزرگ از همه ما 

خشنود خواهد شد.
امام رضا )ع( و لقب "معصومه"

حضرت فاطمه معصومه )س( بانویی بهشتی، غرق در عبادت و 

نیایش، پیراسته از زشتی ها و شبنم معطر آفرینش است. شاید یکی 
از دلایل "معصومه" نامیدن این بانو، آن باشد که عصمت مادرش 
از  یافته است. بر اساس پاره ای  او تجلی  حضرت زهرا )س( در 
روایات، این لقب از سوی امام رضا )ع( به این بانوی والامقام اسلام 
وارد شده است؛ چنان که فقیه بلند اندیش و سپید سیرت شیعه، 
علامه مجلسی)ع( در این باره می گوید: امام رضا )ع( در جایی فرمود: 
هرکس معصومه را در قم زیارت کند، مانند کسی است که مرا زیارت 

کرده است.
کریمه اهل بیت

حضرت معصومه )س( در زبان دانشمندان و فقیهان گران قدر 
شیعه، به لقب "کریمه اهل بیت" یاد می شود. از میان بانوان اهل 
بیت، این نام زیبا تنها به آن حضرت اختصاص یافته است. بر اساس 
رؤیای صادق و صحیح نسب شناس گرانقدر، مرحوم آیت الله مرعشی 
نجفی، این لقب از طرف امام صادق )ع( بر حضرت معصومه )س( 
اطلاق شده است. در این رؤیا، امام صادق )ع( به آیت الله نجفی-که با 
دعا و راز و نیاز، تلاش پیگیری را برای یافتن قبر مطهر حضرت زهرا 

)س( آغاز کرده خطاب فرمود: برتو باد به کریمه اهل بیت.
القاب حضرت معصومه )س(

به طور کلی، سه زیارت نامه برای حضرت معصومه )س( ذکر شده 
که یکی از آن ها مشهور و دو تای دیگر غیر مشهور است. اسامی 
و لقب هایی که برای حضرت معصومه)س( در دو زیارت نامه غیر 
مشهور ذکر شده؛ به قرار ذیل است: طاهره )پاکیزه(، حمیده )ستوده(؛ 
برِّه )نیکوکار(؛ رشیده )حد یافته(؛ تقّیه )پرهیزگار(؛ رضّیه )خشنود 
از خدا(؛ مرضیّه )مورد رضایت خدا(؛ سیده صدیقه )بانوی بسیار 
راستگو(؛ سیده رضیّه مرضّیه )بانوی خشنود خدا و مورد رضای او(؛ 
سیدةُ نساء العالمین )سرور زنان عالم(. هم چنین محدثّه و عابده از 
صفات و القابی است که برای حضرت معصومه )س( عنوان شده است.

شفاعت حضرت معصومه )س(
بالاترین جایگاه شفاعت، از آن رسول گرامی اسلام است که در 
قرآن کریم، از آن به "مقام محمود" تعبیر شده است. همین طور دو 
تن از بانوان خاندان رسول مکرم اسلام ، شفاعت گسترده ای دارند 
که بسیار وسیع و جهان شمول است و می تواند همه اهالی محشر را 
فرا گیرد. این دو بانوی عالی قدر، صدیقه اطهر، حضرت فاطمه زهرا 
)س( و شفیعه روز جزا، حضرت فاطمه معصومه )س( هستند. در 
مورد شفاعت گسترده حضرت زهرا )س( همین بس که شفاعت، 
مهریه آن حضرت است و به هنگام ازدواج، پیک وحی طاقه ابریشمی 
از سوی پروردگار آورد که در آن، جمله خداوند مهریه فاطمه زهرا را، 
شفاعت گنهکاران از امت محمد )ص( قرار داد، با کلک تقدیر نقش 
بسته بود. این حدیث از طریق اهل سنت نیز نقل شده است. پس از 
فاطمه زهرا )س( از جهت گستردگی شفاعت، هیج بانویی به شفیعه 
محشر، حضرت معصومه )س( نمی رسد. بر همین اساس است که 
حضرت امام جعفر صادق )ع( فرمودند: با شفاعت او، همه شیعیان ما 

وارد بهشت می شوند.
سرّ قداست قم

در احادیث فراوانی به قداست قم اشاره شده است. از جمله امام 

صادق )ع( قم را حرم اهل بیت )ع( معرفی و خاک آن را، پاک و 
پاکیزه تعبیر کرده است. همچنین ایشان در ضمن حدیث مشهوری 
که درباره قداست قم به گروهی از اهالی ری بیان کردند، فرمودند: 
بانویی از فرزندان من به نام فاطمه دختر موسی، در آن جا رحلت 
می کند که با شفاعت، او همه شیعیان ما وارد بهشت می شوند. او 
می گوید: من این حدیث را هنگامی از امام صادق )ع( شنیدم که 
حضرت موسی بن جعفر)ع( هنوز دیده به جهان نگشوده بود. این 
حدیث والا، از رمز شرافت و قداست قم پرده برمی دارد و روشن می 
سازد که این همه فضیلت و شرافت این شهر که در روایات آمده، از 
ریحانه پیامبر، کریمه اهل بیت )س( ،مهین بانوی اسلام، حضرت 
معصومه )س( سرچشمه می گیرد که در این سرزمین دیده از 
جهان فرو می بندد و گرد و خاک این سرزمین را، توتیای دیدگان 

حور و ملایک می کند.
محبت و مباهات حضرت معصومه )س( به امام هشتم

مدت 25 سال تمام، حضرت رضا )ع( تنها فرزند نجمه خاتون بود. 
پس از یک ربع قرن انتظار، سرانجام ستاره ای تابان از دامان نجمه 
درخشید که هم سنگ امام هشتم )ع( بود و امام )ع( توانست والاترین 
عواطف انباشته شده و در سودای دلش را بر او نثار کند. بین حضرت 
معصومه و برادرش امام رضا )ع( عواطف سرشار و محبت شگفت 
انگیزی بود که قلم از ترسیم آن عاجز است. در یکی از معجزات 
امام کاظم )ع( که حضرت معصومه )ع( نیز نقشی دارد، هنگامی که 
نصرانی می پرسد: شما که هستید؟ می فرماید: من معصومه، خواهر 
امام رضا )ع( هستم. این تعبیر، از محبت سرشار آن حضرت به برادر 
بزرگوارش امام رضا )ع( و نیز از مباهات ایشان به این خواهر- برادری 

سرچشمه می گیرد.
سرآمد بانوان

فاطمه معصومه )س( از جهت شخصیت فردی و کمالات روحی، 
در بین فرزندان موسی بن جعفر )ع( بعد از برادرش ، علی بن موسی 
الرضا )ع( در والاترین رتبه جای دارد. این درحالی است که بنا بر 
مستندات رجالی، فرزندان دختر امام کاظم )ع( دست کم هجده تن 
بوده اند و فاطمه در بین این همه بانوی گران قدر، سرآمد بوده است. 
حاج شیخ عباس قمی آنگاه که از دختران موسی بن جعفر )ع( سخن 
می گوید، درباره فاطمه معصومه )س( می نویسد: بر حسب آنچه به 
ما رسیده، افضل آن ها،سیده جلیله معظمه ، فاطمه بنت امام موسی 

)ع( معروف به حضرت معصومه است.
فضیلت بی نظیر

شیخ محمد تقی تُستری، در قاموس الرجال، حضرت معصومه 
)س( را به عنوان بانوی اسوه معرفی کرد و فضیلت وی را در میان 
دختران و پسران حضرت موسی بن جعفر )ع(، غیر از امام رضا )ع( بی 
نظیر دانسته است. ایشان در این زمینه چنین می نویسند: در میان 
فرزندان امام کاظم )ع( با آن همه کثرتشان، بعد از امام رضا)ع( کسی 
هم شأن حضرت معصومه )س( نیست. بی گمان این گونه اظهارنظرها 
و نگرش به شخصیت فاطمه دختر موسی بن جعفر )ع( بر برداشت 
هایی استوار است که از متن و روایات وارده از ائمه اطهار )ع( به دست 
آمده است. این روایت ها، مقام هایی را برای فاطمه معصومه )س( 
برشمرده اند؛ مقامی که نظیر آن، برای دیگر برادران و خواهران وی 
ذکر نکرده اند و به این ترتیب، نام فاطمه معصومه )س( درشمار زنان 

برتر جهان قرار گرفته است.
 بوی وصال

بی شک اهل بیت پیامبر )ص( چهره های پرفروغی به جهانیان 
عرضه کرده اند و نامشان مانند ستارگان درخشان در آسمان فضایل 
می درخشد. درخشان ترین ستاره در میان بانوان هفتمین منظومه 
ولایت، فاطمه فرزند پاکیزه موسی بن جعفر )ع( است؛ بانویی که 
سالهاست تشنگان معرفت از حریمش،زلال ایمان می نوشند و عارفان 
با گذر بر زندگی فرزانه اش و درک لحظه های آسمانی شدنش، 
درهای عروج را به روی خود می گشایند و بوی وصال را در گستره 
زمین منتشر می سازند. اینک غروب غم انگیز این سیده جلیله، بر 
همه دوستداران اهل بیت تسلیت باد و دست های نیازمند ما، در 
روز محشر از دامان محبت و گذشت فاطمه معصومه )س( کوتاه 
مبادمطابق مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی اول ذیعقده روز تولد 
حضرت معصومه )س( به نام »روز ملی دختران « نامگذاری گردیده 
است. ضمن تبریک این روز گرامی به همه دختران سرزمین سبز 
اسلامیمان، امیدواریم این نامگذاری، منشأ ارزشمندی برای توجه، 
تفکر، تصمیم سازی و اقدامات پرخیر و پربرکت برای این بخش مهم 

و سرنوشت ساز از جامعه ما باشد.

 به مناسبت میلاد  فرخنده حضرت فاطمه معصومه)س(

گوهری در صدف
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